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Commissie-Dijsselbloem
oordeelt hard
Half februari presenteerde de parlementaire
onderzoekscommissie onderwijs-
vernieuwingen, ook wel de commissie-
Dijsselbloem genaamd, haar eindrapport Tijd
voor onderwijs. De commissie heeft de basis-
vorming, tweede fase, vmbo en het nieuwe
leren onder de loep genomen en spreekt harde
oordelen uit: De overheid heeft het waarborgen
van de kwaliteit van het onderwijs ernstig
verwaarloosd. Er was geen deugdelijk toezicht
op de kwaliteit van het onderwijs. ‘Het politiek
belang was belangrijker dan het belang van
het kind, politici hadden last van ‘tunnelvisie’,
kritiek op het beleid werd stelselmatig
genegeerd en de Tweede Kamer heeft haar
taak om de macht te controleren ernstig
verzaakt’, zo schrijft de commissie. ‘Daardoor
zijn er grote risico’s genomen, vooral met
zorgleerlingen en met de invoering van het
nieuwe leren, een vorm van onderwijs waarbij
leerlingen zelfstandiger werken en docenten
procesbegeleiders worden. De problemen van
de groeiende groep allochtone leerlingen waren
bekend, maar zijn grotendeels genegeerd.
Ook was er geen deugdelijke financiële onder-
bouwing van de plannen en hadden docenten,
die de uitvoering moesten implementeren,
geen inbreng in de plannen.’
‘We stellen vast dat er meerdere generaties zijn
die niet goed kunnen spellen en onvoldoende
weten van vaderlandse geschiedenis’, aldus
Dijsselbloem. Kan het nog vernietigender?
Ook onderwijsadviesbureaus en de lerarenop-
leidingen krijgen de zwarte piet toegespeeld.
Zij worden aangewezen als actieve verspreiders
van het geloof in het nieuwe leren.
De commissie beveelt aan dat, anders dan in
het hoger onderwijs gebruikelijk is, de hbo-
lerarenopleidingen door de overheid vast-
gestelde curricula en examenprogramma’s
moeten krijgen.
Het rapport van Dijsselbloem c.s. kwam te laat
om in dit nummer van Profielen uitgebreid
over te publiceren. En daar is wel alle reden
toe want, alhoewel de commissie zich heeft
gebogen over de vernieuwingen die het voort-
gezet onderwijs hebben getroffen, er zijn
raakvlakken voldoende met het hbo waar het
nieuwe leren ook op grote schaal is ingevoerd.
En de aandacht die uitgaat naar de leraren-
opleidingen roept ook wel wat vragen op.
Antwoorden en reacties volgen dus pas in het
volgend nummer.

Dorine van Namen
Hoofdredacteur Profielen
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Laatst ontvangen sms’je
Dat was gisteren van een vriend.
Hij hoopte dat de nacht snel voor-
bij zou zijn omdat hij de sleutel
van zijn nieuwe huis zou krijgen.

Trots op… Ik ben er trots op dat
ik mijn propedeuse in het eerste
jaar gehaald heb. Ik had gehoord
dat veel studenten die pas in het
tweede jaar halen. Het ging eigen-
lijk makkelijker dan ik gedacht
had.

Hekel aan… Roken. Ik vind het
heel erg stinken. Als je uitgaat en
je komt thuis, dan stinken je kleren
helemaal naar rook.

Vijf jaar geleden… Zat ik in de
tweede klas van de havo. Ik wist
toen al wel dat ik iets in de
gezondheidszorg wilde doen.
Fysiotherapie leek me heel leuk.
Maar het beeld dat ik erbij had,
klopte niet helemaal. Daarom heb
ik uiteindelijk voor verpleegkunde
gekozen.

Dagje ruilen met… De leraren
hier op school. Studenten klagen
best vaak, ik ook. Terwijl de
leraren alles doen met goede
bedoelingen. Als ik een dagje
leraar zou zijn, zou ik een beter
beeld van hun werk krijgen en
misschien minder snel klagen.

In het weekend… Werk ik in
Delta, een psychiatrisch centrum.
Mijn werk bestaat uit het zorgen
voor de algemene dagelijkse
levensbehoeften en het maken van
een praatje als de mensen daar
behoefte aan hebben.

Geleerd op de HR… Om af en
toe eens mijn mond te houden.
Ik ben iemand die veel praat en
graag het voortouw neemt. Het is
ook goed om te wachten totdat
iemand anders dat doet.

Boek… Blauwe plekken van
Anke de Vries, een verhaal over
mishandeling. Ik las het als meisje
en het heeft me toen heel erg
geraakt.

Film… Ik heb niet echt een
favoriete film. Als ik dan toch moet
kiezen, dan kies ik Step up. Een
dansfilm waarin een jongen uit het
getto leert dat je niet rijk hoeft te
zijn om je doel te bereiken.

CD… De cd van de musical Belle
en het beest. Die musical heb ik
gezien en vond ik erg gaaf. Van
een vriendin heb ik toen de cd
gekregen en iedere keer als ik die
opzet, denk ik weer aan dat uitje.

Verslaving… Chocola. Kopje
thee erbij en op de bank. Ik geniet
daarvan. En er is bewezen dat je er
vrolijker van wordt.

Ooit… Heb ik een man en
kindjes. Ik heb niet echt een
ideaalbeeld voor de toekomst.
Ik heb nu een goed leven, alles
loopt zoals het moet. Ik hoop dat
het allemaal zo blijft en dat ik
gezond blijf.

MG
Ga naar www.profielen.hro.nl voor
Charlottes zeggenschap.
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Havana – Hogeschool van Amsterdam
Hogere fietskunde
Twee studentes in Amsterdam kwamen vlak
na elkaar om tijdens het fietsen in de stad.
De redactie van Havana onderzocht hoe het zit
met de veiligheid van fietsers in Amsterdam.
Het lijkt zo te zijn dat vrouwen op de fiets meer
kans lopen op een ongeluk. De reden: ze zijn te
braaf in het verkeer. Als je door rood licht rijdt,
loop je minder kans om door een afslaande
vrachtauto geraakt te worden die gelijk met de
fietser optrekt bij groen licht. Een beetje
bravoure op de fiets kan dus geen kwaad.

Vox – Radboud Universiteit Nijmegen
Alcohol slecht voor studie
Het blad Vox hield een alcoholonderzoek onder
studenten. De resultaten tonen dat veeldrinkers
slechter presteren in hun studie. Vanaf zo’n
twintig glazen bier per week gaat het berg-
afwaarts met de studieresultaten. Mannen
vallen vaker in de categorie veeldrinker dan
vrouwen en bovendien gaan zij tijdens hun

studie steeds meer drinken, terwijl dat bij
vrouwen gelijk blijft. Oorzaak hiervan kan
zijn dat dronkenschap onder mannen meer
geaccepteerd is en dat vrouwen sowieso de
controle over zichzelf liever niet verliezen.

Trajectum – Hogeschool Utrecht
Het geheugen van internet
Studenten schrijven van alles op internet en
met name op hun Hyvespagina. Ze zien er het
probleem niet van. Toch kunnen bijdragen aan
internetsites of uitspraken in artikelen van
bijvoorbeeld een hogeschool- of universiteits-
blad wel vervelend worden. Als student is het
misschien nog leuk om je ruige uitgaansleven
te bespreken met gelijkgestemden, maar een
potentiële werkgever die op zulke informatie
stuit, denkt daar mogelijk anders over. Heb je
toch vervelende sporen uit een ver verleden op
het web? Geen probleem, er zijn bedrijven die
je imago op internet kunnen oppoetsen.

MG

Oneens
Melanie, lerarenopleiding biologie
Ik heb wel Hyves, maar voor het
maken van afspraken gebruik ik
liever de telefoon. Ik heb het niet
zo nodig om alles tegelijkertijd en
op de computer te doen. Op dit
moment loop ik stage en ik merk
dat het beeld wel past bij middel-
bare scholieren. De weblog die ik
voor ze heb gemaakt, werkt heel
goed. Deze kinderen zijn opge-
groeid met internet en computers
en weten niet beter.

Eens
Tijmen en Roelof, logistiek en
economie
Tijmen: Ik zit veel op internet.
Msn, tussendoor mailen, een web-
site of Hyves bekijken. Maar dat is
heel anders dan onderwijs volgen.
Een beetje internetten kost minder
concentratie dan het volgen van
colleges. De opleiding maakt wel
gebruik van internet door middel
van Hint en n@tschool, maar meer
hoeft voor mij niet.
Roelof: Ik zoek mijn informatie
eerder op internet en niet meer
zo snel in een boek. Het is wel
belangrijk om te kijken waar de
informatie op internet vandaan

komt. Maar het is niet zo dat ik
zappend over internet overal
stukjes info verzamel.

Eens
Anoniem, technische bedrijfskunde
Als de technologie vooruitgaat,
dan mag je dat best terugzien in
het onderwijs. Het is dus goed dat
de docenten bijvoorbeeld mail
gebruiken en dat je stof van
n@tschool kunt halen. Maar
persoonlijk contact is ook erg
belangrijk. Les via internet lijkt me
daarom geen goed idee. Fysieke
controle blijft nodig.

Wat vind jij? Stem op
www.profielen.hro.nl.

Uitslag poll Profielen 55
Het is verrassend dat de HR
minder veelverdieners kent dan
andere grote hbo’s: Mee eens 25%,
oneens 38%, weet niet 37%

Lees meer over de Homo Zappiens
op pagina 22

MG

klacht van
Student lerarenopleiding maatschappijleer
tegen
Directeur financiën/studentregistratie
uitspraak college van beroep
ONGEGROND

Uitgeschreven
‘Nog een jaartje studeren en dan ben ik
klaar.’ Dat was de gedachte van een vierde-
jaars studente aan de lerarenopleiding
maatschappijleer. Maar door problemen
met haar huisgenoten verhuisde ze in korte
tijd twee keer. Daarbij vergat ze om haar
nieuwe adres door te geven aan het student
service center. Haar vroegere huisgenoten
hadden haar post weggegooid en zo kon
het gebeuren dat de vijf herinneringen voor
het betalen van het collegegeld haar niet
bereikten. Op 1 oktober, de uiterste betaal-
datum, had de studente haar collegegeld
nog steeds niet betaald en kon zij niet
ingeschreven worden voor dat collegejaar.
Toen de studente nog op haar oude adres
woonde, had ze wel een eerste bericht over
het betalen van collegegeld ontvangen van
de afdeling financiën. Waarom ze daar niks
mee heeft gedaan, kan ze zelf ook niet
zeggen.
Het college van beroep vindt dat de
afdeling financiën door het sturen van vijf
betalingsherinneringen er alles aan heeft
gedaan om de studente op tijd haar
collegegeld te laten betalen. Dat deze post
de studente niet bereikt heeft, is haar eigen
schuld. Zij heeft immers geen adres-
wijziging doorgegeven. Bovendien vindt
het college van beroep dat een vierdejaars
studente hoort te weten dat ze op tijd
collegegeld moet betalen en hoe deze
betaling in zijn werk gaat. De studente blijft
dan ook uitgeschreven en kan dit studiejaar
niet afstuderen.

MG
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Welles-nietes

WAT VIND JIJ?

De concurrentie Wiebenjijdan?
Charlotte van Dijk (22) zit sinds kort als studentlid in de centrale medezeggenschapsraad.
Profielen volgt haar de komende tijd, op de site en in het blad, tijdens haar werkzaamheden
voor de raad in de rubriek Charlottes zeggenschap. Ze praat graag
en heeft geen moeite met klagen. Dat belooft wat.

CHARLOTTE VAN DIJK (19)
Tweedejaars verpleegkunde
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Ik ben een Homo Zappiens

Profielen kijkt over de heg bij collega-hogeschool- en universiteitsbladen.

Bellen, chatten, een film downloaden,
informatie zoeken voor een werkstuk – en dat

dan allemaal tegelijk – is voor een Homo Zappiens
geen probleem, stelt TU-hoogleraar Wim Veen.

Profielen ging op zoek naar deze nieuwe menssoort
en vroeg zich af wat dit verschijnsel betekent

voor het onderwijs.



Bent u een laatbloeier?
‘Kennelijk. Al vind ik dat ik ook vroeger bloeide,
hoor. Het schrijven is er bij mij gewoon niet
eerder van gekomen. Maar nadat ik mijn eerste
boek had gepubliceerd, ik was toen 41, ben ik
doorgegaan. Pas toen mijn tweede boek was
verschenen, durfde ik in mijn paspoort te
laten zetten dat ik schrijver was. In die tijd
ben ik om naamsbekendheid te krijgen ook
mijn activiteiten in het kader van mijn vak
gaan uitbreiden, bijvoorbeeld door lezingen
te houden en stukken te schrijven voor Vrij
Nederland, en door op de radio mee te praten
aan De tafel van Pam. Ik heb nooit alleen maar
thuis zitten schrijven. Dat ligt niet in mijn aard.
Ik moet de wereld in. Ik ben wel heel verlegen,
maar daarnaast ook ambitieus. En de ambitie
overvleugelde de verlegenheid.’

Waaruit bestaat de ambitie?
‘Ik wil me laten zien en laten horen. En bovenal:
gelezen worden.’

76

Nelleke Noordervliet (1945) is geen studeerkamer-schrijver,
maar iemand met duidelijke meningen. Daarom, naar aanleiding van
haar onlangs verschenen roman Snijpunt, een gesprek over de vraag

die zij zich bij het schrijven van iedere roman stelt,
het eeuwige minderwaardigheidsgevoel van het arbeiderskind

dat als eerste van haar familie mocht studeren en
de keerzijde van moderne mondigheid.

U was de eerste van uw familie die ging
studeren.
‘Er zit een kop op die meid, zeiden ze. Ik mocht
doorleren. Of eigenlijk: Ik kón doorleren,
dankzij allerlei beurzen. Mijn ouders vonden
het fantastisch. Het was een kans die werd
gegrepen.’

Wel een verantwoordelijkheid voor u.
‘Ja, en die heb ik waarschijnlijk toch niet erg
serieus genomen. De eerste jaren heb ik niet
veel aan mijn studie gedaan. Ik speelde toneel,
was druk met liefde en vriendschappen.
Een studie was in die tijd ook iets wat je er bij
wijze van spreken gemakkelijk bij kon doen.
Nu is het veel schoolser. Destijds maakte ik af
en toe een afspraak met mijn hoogleraar om
tentamen te doen en dan kende hij me waar-
schijnlijk van het toneel, niet uit de college-
banken. Na mijn kandidaats ben ik zelfs een
tijd met studeren gestopt en gaan werken, als
bureauredacteur bij een wetenschappelijke
uitgeverij. Op mijn vijfentwintigste ben ik
getrouwd, toen kwamen de kinderen en daarna
heb ik mijn studie weer opgepakt, in mijn eigen
tempo. Er waren wel werkcolleges, maar mijn
scriptie schrijven kon gewoon wanneer ik er
zin in en tijd voor had. Zo heb ik dus in totaal
twintig jaar over die studie gedaan, maar ik ben
wel cum laude afgestudeerd. Dat was ik aan
mijn stand verplicht vond ik.
‘Maar toch: in Snijpunt laat ik een van mijn
personages zich intellectueel altijd de mindere
voelen van de mensen om hem heen en dat is
een gevoel dat ik zelf goed ken. Ik kan nog
steeds het gevoel hebben dat ik er als
arbeiderskind niet écht bij hoor, dat ik de codes
niet snap. Dat zal wel nooit overgaan. Ik weet
ook wel dat het nergens op slaat en niet reëel
is, maar diep van binnen blijf ik een dubbeltje
dat maar geen kwartje kan worden.’

dochter, een leerling tegenover zijn leraar –
met vergaande gevolgen. ‘Je merkt dat lezers
allemaal andere accenten leggen. Die zitten
blijkbaar allemaal verpakt binnen de woorden
van het boek. Mensen halen eruit wat van hun
gading is. Ik lees zelf geen recensies van mijn
boeken, maar van wat ik ervan hoor – er is
altijd wel iemand die “Oh wat erg hè?” komt
zeggen – begrijp ik dat geprobeerd wordt mij
in een bepaald kamp in het maatschappelijk
debat te plaatsen. Daar heb ik tijdens het
schrijven helemaal niet bij stilgestaan. Veel
meer dan oplossingen geven, heb ik vragen
willen oproepen.’

Want antwoorden zijn moeilijk.
‘Er zijn geen antwoorden. Personages hebben
misschien voorlopige antwoorden op de vragen
in hun leven, maar dat wil nog niet zeggen dat
dat het antwoord is dat ik mensen opdring over
de maatschappij waarin we leven. Een roman is
eigenlijk een grote vraag, met allerlei mogelijke
antwoorden daarop.’

En wat is de vraag die u in Snijpunt stelt?
‘Die is bij mij altijd dezelfde: Hoe te leven?
Hoe moet je dat doen? Hoe verhoud je je als
individu tot de werkelijkheid en tot het
collectief? In hoeverre bemoeit het collectief
zich met jou? Hoe vorm je een groep om het lot
mee te delen bijvoorbeeld, dat vind ik altijd een
interessante kwestie.’

Er is altijd die ene vraag, en daar komen heel
verschillende boeken uit voort.
‘Het is ook geen eenvoudig te reduceren vraag.
Je kunt er alleen maar over zeggen dat ieder
mens daarop zijn eigen antwoord moet zien te
vinden en dat wij het interessant vinden om te
lezen hoe die antwoorden eruitzien. En wat de
consequenties zijn van een bepaalde opvatting
van een personage als hij wordt geconfronteerd
met de beperkingen van zijn oplossing of iets
dergelijks.’

Een van de personages van Snijpunt is Franca,
een zestienjarig meisje. Vond u het moeilijk om
u in haar in te leven?
‘Nou nee, ik ben zelf zo’n meisje geweest.
En mijn dochters, die nu 34 en 29 zijn, zijn
ook zestien geweest. Een heleboel dingen
veranderen, maar bepaalde zaken niet. Ik kan
me dat nog wel voorstellen. Als zestienjarige
las ik heel veel, als enige van mijn klas zo
ongeveer, vooral allerlei diepe filosofen die ik
nauwelijks begreep. Ik was op zoek naar de
diepte in het leven. Tegelijkertijd was ik totaal
onbevangen en helemaal niet streetwise, maar
dat veranderde snel toen ik op mijn zeventien-
de in Leiden Nederlands ging studeren en op
kamers ging.’

Nelleke Noordervliet is een Rotterdamse die
het grootste deel van haar leven buiten die stad
woont (‘En toch is Rotterdam voor mijn gevoel
de enige plek ter wereld waar ik mag zijn.
Verder kan ik overal verjaagd worden en
hebben ze nog gelijk ook, maar Rotterdam
zullen ze me nooit uit krijgen. Het is totaal
irrationeel, dat geboorterecht van mij’), een
oma die een dag per week voor haar klein-
dochter zorgt, maar bovenal schrijver. Onlangs
verscheen haar roman Snijpunt, een boek waar-
in – zoals gebruikelijk bij Noordervliet – veel
overhoop wordt gehaald. Humanisme staat
tegenover religie, een moeder tegenover een

In Snijpunt fulmineert een van uw personages
tegen de maatschappij die kinderen opleidt tot
mondigheid, maar daarbij ook iets essentieels
vergeet.
‘Op zichzelf is het terecht dat kinderen wordt
geleerd zelfbewust en kritisch te zijn. Maar daar
hoort nog iets bij: zelfbeheersing. En dan
bedoel ik een vorm van zelfbeheersing die je
jezelf in vrijheid oplegt en die je niet door
anderen wordt opgedrongen. Bij een kritisch
vermogen hoort dat je ook je eigen belang kunt
afwegen tegen dat van anderen.’

En dat gebeurt nu te weinig, vindt u?
‘Ik heb het idee dat die vrijheid en mondigheid
worden gezien als een conditio sine qua non:
Je móet je mond opendoen. Je mag er niet eens
over nadenken. Bovendien hebben veel mensen
het idee dat alles wat je voor jezelf opeist je
ook rechtens toekomt. Dat is onzin, want op
die manier is er geen mogelijkheid tot gesprek,
en die moet er altijd zijn. Door de opdringerige
eisen van anderen, die soms met geweld kracht
worden bijgezet, kun je de neiging krijgen om
jezelf in te houden en te denken: Laat ik dat
maar niet meer zeggen, mensen zijn tegen-
woordig zo snel beledigd. Dan ben je dus niet
meer vrij. Dus enerzijds is er een overdreven
zelfbewustzijn, anderzijds een overdreven
angst en in de schulp kruiperij. Het is alsof
deze verschijnselen elkaar spiegelen: omdat
er te veel wordt opgeëist, ontstaat er angst.
En omdat er zoveel angst is, ontstaat er steeds
meer ruimte voor harde eisen.
‘Het is moeilijk om hierin een middenweg te
bewandelen. Ik probeer het wel, ik laat me
niet door angst leiden, wil rationeel blijven
redeneren. Ik weet niet of me dat altijd lukt,
maar ik doe mijn best. Ik vind dat je moet
proberen de discussie open te blijven voeren,
je bewust te blijven van je eigen angsten en
van die van anderen. En zo moet je een soort
gemeenschappelijkheid zien te vinden waarin
het gesprek over samenleven gevoerd kan
worden.’

Snijpunt is verschenen bij Augustus.

Schrijver Nelleke Noordervliet

Auteur: Liddie Austin Fotografie: Ronald van den Heerik

Interview

‘ER ZIJN GEEN ANTWOORDEN’



‘De toename betwijfel ik niet’,
reageert collegebestuurder
Jan Roelof. ‘Maar opvallend is
wel dat de helft van de klagenden
medewerkers van de diensten
zijn, terwijl er twee keer zoveel
docenten op de HR werken.’
Een reden voor het verschil weet
de collegebestuurder niet te
geven. ‘Docenten hebben te
maken met een stapeling van
activiteiten die kan leiden tot een
verhoogde ervaren werkdruk.
Meer organiseren, administratie,
colleges voorbereiden, colleges
geven en toetsen; ik kan me er
iets bij voorstellen. Maar bij het
onderwijsondersteunend perso-
neel is het moeilijker te duiden,
daar zal het dan meer om sfeer
en collegialiteit gaan.’
Directeur Cees Zaat van de
facilitaire dienst van de HR weet
dat het ziekteverzuim bij zijn
dienst hoog is. ‘Hoger dan bij
andere diensten en ook hoger dan
het landelijk gemiddelde. Ik heb de
indruk dat het vaak een samenloop
is van werk en privé. Samen met
personeel & organisatie werken
we er hard aan om tot een reductie
van het ziekteverzuim te komen.’
De hoge werkdruk en de intimi-
daties waarover de bedrijfsarts
spreekt, kan Zaat niet direct aan
de facilitaire dienst koppelen.
‘Die signalen heb ik niet. Er zal
best weleens wat misgaan maar
we hebben hier een redelijk open
structuur, dus over problemen kan
gewoon gepraat worden.’

te krap budget
De conclusie van bedrijfsarts
Bertels dat de toenemende werk-
druk is terug te voeren op de
landelijke tendens dat het
management ‘het menselijk oog-
punt verlaat en de cijfers belang-
rijker vindt’, onderschrijft
collegebestuurder Roelof niet.
‘Ons werk wordt wel steeds
resultaatgerichter, maar heel erg
op cijfers sturen doen wij niet.’
Dat neemt niet weg dat bijvoor-
beeld de opleidingen pedagogiek
en sociaal pedagogische hulp-
verlening de afgelopen jaren
een te krap budget hadden, stelt
Eric Bezemer, directeur bij het
Instituut voor Sociale Opleidingen.
‘Daardoor waren de eisen die aan
mensen werden gesteld fors.
Maar ik heb het gevoel dat we
er sinds dit studiejaar veel beter
mee om kunnen gaan. Dankzij
groei is er sinds vorig jaar voor
de verzorging van het onderwijs
en de bijkomende taken een reëel
budget beschikbaar.’
De opleidingen hebben mede
daardoor veel nieuwe mede-
werkers aan kunnen stellen.
Bezemer: ‘Voor hen kan er, door
de nieuwe omgeving en de
nieuwe functie, natuurlijk ook
veel druk zijn. Het is daarom
belangrijk om te zorgen dat
zittende medewerkers hun kennis
en ervaring goed overdragen aan
de nieuwe collega's. We besteden
hier veel aandacht aan.’

‘blijf in gesprek’
Collegebestuurder Roelof schetst
dat werkdruk meestal ontstaat
door een combinatie van
persoonlijke, organisatorische en
maatschappelijke factoren. Bij dat

laatste valt te denken aan studen-
ten die zich anders gaan gedragen
en klanten die veeleisender
worden. Veel invloed heeft de HR
daarop niet. Roelof: ‘Maar aan die
organisatorische factoren kunnen
wij wel wat doen. Aan onder
andere de planning, de hoeveel-
heid werk, de moeilijkheid van het
werk. Daarnaast speelt de beleving
van werkdruk ook mee; de
feitelijke werkdruk kan soms heel
erg verschillen van de ervaren
werkdruk. Het belangrijkste is
echter dat we er echt op in moeten
zetten om met elkaar in gesprek
te blijven.’ De plannings- en
evaluatiegesprekken in de nieuwe
gesprekscyclus zijn daarop
gericht. De insteek van onze
gesprekscyclus is: aandacht geven
aan personeel. En regelmatig met
elkaar praten. Roelof: ‘En daarbij
is het de bedoeling dat iedere
leidinggevende scholing heeft
gevolgd. Voor zover ik weet, is
momenteel 95 procent geschoold.’

omgaan met onzekerheid
Voor de onderwijsmanagers die
veel medewerkers onder zich
hebben, leidt de introductie van
de gesprekscyclus tot een hogere
werkdruk, ervaart ISO-directeur
Bezemer. ‘Hun werkdruk is hoog,
zeker bij een zorgvuldige uit-
voering van de gesprekscyclus
en alle nieuwe bijkomende taken.’
Bezemer geeft aan dat de ver-
anderingen die zich op de HR voor-
doen effect kunnen hebben op de
werkdruk en de sfeer.
‘Duidelijkheid over de visie en
koers van opleidingen is van groot
belang voor medewerkers. Die is
niet in elk stadium al te geven,
zeker in een tijd van opbouw en
instituutsvorming. Niet iedereen
kan even goed omgaan met
onzekerheid en dat geeft soms
spanningen. Dit terwijl ons uit-
gangspunt blijft dat je zoekt naar
hoe mensen lekker in hun vel

kunnen zitten. Want plezier in je
werk straalt ook af op de studen-
ten en komt daarmee de kwaliteit
van de werkomgeving en de
opleiding ten goede.’

gezondheidsweek
In het management-development-
traject dat onderwijsmanagers en
managers van de diensten gaan
volgen, is er volgens Roelof veel
aandacht voor het personeels-
beleid. Het voorkomen van
problemen, waaronder werkdruk,
maakt daar deel van uit. Datzelfde
geldt voor professionele aandacht
van managers voor de werknemer
als persoon. De pgmr (personeels-
geleding van de centrale mede-
zeggenschapsraad) gaf onlangs
aan dat deze aandacht nogal eens
onvoldoende is.
‘Alles moet erop gericht zijn de
klachten te voorkomen’, aldus de
collegebestuurder. Hij wijst ook
nog eens op de Gezondheidsweek
die de HR in april gaat houden, de
nieuwe scholingsmogelijkheden
voor het management en op het
sociaal medisch overleg (smo).
Roelof: ‘De directeuren hebben elk
kwartaal een smo met de bedrijfs-
arts; dit ook met het oog op pre-
ventie.’ Het onderwerp intimidatie,
aangekaart door de pgmr, vindt de
bestuurder lastig. ‘Intimidatie mag
natuurlijk gewoon niet. Ik kan me
ook niet voorstellen dat mensen
doelbewust op intimidatie uit zijn.
We moeten alles inzetten om het te
voorkomen.’
Ondanks alle acties zullen zich bij
zo’n grote organisatie als de onze
altijd weleens problemen voor-
doen, stelt Roelof. ‘In dat geval is
het belangrijk dat er bijvoorbeeld
personeelsfunctionarissen zijn die
je kunnen helpen. En er is bedrijfs-
maatschappelijk werk en er zijn
vertrouwenspersonen. Als het
toch dreigt vast te lopen is er de
mogelijkheid van mediation.
Als werkgever moeten we de
werknemer bij problemen zoveel
mogelijk ondersteunen; dat is
onze verantwoordelijkheid.’

JvN

Werkdruk, arbeidsconflicten, intimidatie:
een toenemend probleem op de HR, constateerde
bedrijfsarts Koen Bertels in de vorige Profielen.
Het college van bestuur spreekt hem niet tegen,

maar nuanceert en zet in op maatregelen.

Onderwijs Actueel

‘Alles moet erop gericht zijn
de klachten te voorkomen’

We gaan proefstuderen, net als honderden
middelbare scholieren die elk jaar op de HR
komen snuffelen aan opleidingen waar ze
mogelijk mee verder willen. Om het extra
spannend te maken kiezen we voor een les
bij de opleiding chemie, een onderwerp waar
ondergetekende niets van afweet. Behalve dan
dat er, in tegenstelling tot de meeste andere
opleidingen van de HR, ontploffingsgevaar aan
te pas kan komen. Studenten worden opgeleid
in de analytisch-fysische of de organische
chemie. Dat betekent in de praktijk het
analyseren van bijvoorbeeld stoffen in levens-
middelen of het ontwikkelen van medicijnen.
Bij de proefles ligt de drempel iets lager. Onder
begeleiding van docent Harry Dalhuisen en een
aantal student-assistenten gaan we de hoeveel-
heid calciumnitraat in water bepalen. Hiervoor
bevinden wij ons in het analytisch laboratorium
op de locatie Academieplein. Het koude zweet
breekt me al snel uit bij het zien van de eerste
sommen en wiskundige formules. ‘Als je 25 ml
vloeistof oplost in een liter water, met hoeveel
wordt de vloeistof dan verdund?’ Dat lukt nog
net, 1000 gedeeld door 25 is 40. Maar dan.
Een onbegrijpelijke monoloog waarin wordt
gerept over molmassa’s, calibratiereeksen en
homogeniseren (dat betekent gewoon schud-
den). Ik heb me in tijden niet zo dom gevoeld.
Gelukkig geldt dat niet voor de andere aan-
wezigen, de tien jongens (geen enkel meisje)
die overwegen om de opleiding te gaan volgen.
Volgens Martijn (19) is deze les een makkie,
‘havo drie niveau, je hoeft er niet eens bij na
te denken’. Martijn is van plan om de opleiding
in deeltijd te gaan doen naast zijn universitaire
studie natuurkunde. Maar zeker weet hij dat
nog niet. Wat het verschil tussen natuur- en
scheikunde is? Scheikunde gaat over
moleculen, natuurkunde over atomen. En ook
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wel over snelheid en kracht. De tafel
vol bèta's kijkt verstoord op na
mijn vraag of er ook weleens
gefilosofeerd wordt over de
oneindigheid van het heelal of
zo. ‘Nee zeg! Zodra je gaat
filosoferen ben je afgeschreven
als exacte wetenschapper. Iets ís
zo of het is níet zo, daar hoef
je niet over na te denken.’
Het wordt al gauw
gezellig in het
laboratorium. Iedereen
dribbelt druk door elkaar op zoek
naar witte jassen, veiligheidsbrillen en
maatbekers. Er worden Gollem-imitaties
ten beste gegeven en grapjes gemaakt
die voor mij onbegrijpelijk zijn maar
veel succes hebben bij de rest van de
klas. Bèta’s onder elkaar.
We gaan aan de slag in groepjes van
twee. Het is voor de studenten
vooral de bedoeling dat ze wat
‘handigheid in het glaswerk’ krijgen,
aldus docent Dalhuisen. De meeste
proefstudenten zal hij in het volgende
schooljaar weer zien als eerstejaars.
‘Tachtig procent komt terug. Het is een
studie waar mensen bewust voor
kiezen.’

roze steekvlammen
Noël (18) hoort waarschijnlijk bij de twintig
procent die níet terugkomt.
Om zich breed te oriënteren is hij vandaag
aanwezig, maar eigenlijk vindt hij metingen
en testjes zoals deze behoorlijk saai. Exact ligt
hem wel, hij is ook al wezen proefstuderen
bij werktuigbouwkunde. En bij bouwkunde.
Noël is inmiddels dusdanig doorgewinterd in
het proefstuderen dat hij expres extra boter-
hammen heeft meegenomen, ‘want er is wel
een gratis lunch, maar je krijgt heel weinig’.
Voor het zover is gaan we nog aan de slag
met de atomic absorption spectrophotometer.
Een wonderlijk apparaat dat gehaltes van be-
paalde stoffen kan meten. Er komt een steek-
vlam van 2300 graden Celsius aan te pas die
van kleur verschiet al naar gelang de stof die
men vernevelt. Barium wordt gifgroen, lithium
felroze en natrium zorgt voor de bekende
lantarenpaal-oranje gloed. Roze steekvlammen
zijn wat mij betreft leuker dan wiskundige
formules, maar voor de bèta's ligt dat waar-
schijnlijk anders. De lunch is inderdaad karig.
Maar de testjes zijn gelukt en daar ging het
uiteindelijk om.

SaS

1041 proefstudeerders
Sinds 1999 kunnen scholieren
proefstuderen bij de Hogeschool
Rotterdam. Inmiddels wordt het
evenement vier keer per jaar door
de meeste opleidingen op de HR
georganiseerd.
Middelbare scholieren en andere
geïnteresseerden kunnen een dag-
je snuffelen aan de opleiding die
ze misschien willen gaan volgen.
Afgelopen februari meldden zich
1193 geïnteresseerde scholieren
aan, van wie er 1041 zijn
gekomen.
Voor data en programma's check
www.hogeschool-rotterdam.nl.B
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humor en een maatschappelijke
lading. Op m’n negentiende hing
ik doosjes op met de boodschap:
‘Wie rijk is, legt geld in doosje.
Wie arm is, haalt er geld uit.’ Daar
heb ik in de pers veel aandacht
voor gekregen. Toen ben ik aan de
Rietveld Academie gaan studeren
en heb ik het project Bloemendaal
gedaan: Uitkeringsgerechtigden
gaven cadeautjes – bloembollen,
litho’s, zelfgebakken taarten,
gedichten, worst voor de hond –
aan villabewoners in Bloemendaal.
Jaren daarna, ik was inmiddels

mislukt op de Rietveld en had
een jaar op een reclamebureau
gewerkt, schreef ik het boek
Pret met moslims. Dat kreeg veel
belangstelling en in de pers
werden dan ook weer die projec-
ten van daarvoor genoemd en toen
kreeg ik steeds meer respons van
mensen die iets wilden met mijn
werkwijze. Door een aantal van
hen bijeen te brengen is Wonder
ontstaan, een organisatie waarin
mensen met hun eigen ideeën,
donaties en talenten kunnen
participeren.
‘We werken met vijf parttimers
op kantoor, maar er zijn enkele
tientallen vrijwilligers bezig met
de organisatie van projecten en
enkele honderden deelnemers.
Bijvoorbeeld aan het Blijbedrijf.
Dat maakt zomaar mensen blij.
Steeds meer mensen willen
spontaan iets positiefs doen in
de samenleving. Terwijl anderen
chagrijnig doen over een gebrek
aan respect, afbrokkelende
normen en waarden, integratie-
problemen en belabberde politici,
is er een groeiende groep die zegt:
Laat ik zelf aan de slag gaan en
wat vrolijkheid brengen!
In Rotterdam is een actieve
Blijbrigade. Zij bedachten de
Opluchterij: Mensen op straat
bij wie je je zorgen kwijt kunt.
Je schrijft je zorgen op een
papiertje en dat wordt voor je
versnipperd of verbrand. Je kunt
je zorgen ook aan een helium-
ballon vastbinden en loslaten.’

Maar bij Wonder zijn ook projecten
als StoereVrouwen ondergebracht:
jonge vrouwen die graag wereld-
verbeterend winkelen, en de
burgerbuddy’s (burgers adopteren
een ambtenaar of politicus om
hem of haar bij te staan en te
inspireren). ‘Ik ben burgerbuddy
geweest van Pieter van Geel (CDA)
toen hij staatssecretaris van Milieu
was. Ik ben met hem naar de EU
milieuraad in Brussel geweest.
Het werd me toen zo duidelijk
hoe ontoereikend de politiek is.
De stroperigheid is enorm. Ik zag
daar wel knappe koppen en harde
werkers rondlopen, maar niet van
het soort briljantheid dat je denkt:
Daar kan ik niet aan tippen. Dat
gaf mij voldoende zelfvertrouwen
om te denken: Mijn bijdrage heeft
evengoed betekenis.’

Internationaal
‘Tot nu toe ben ik vooral in
Nederland actief geweest. Maar
ik ga nu internationaal ook het
een en ander doen. In Hong Kong
ga ik workshops geven aan stu-
denten van de polytechnische
universiteit, leraren in creatief
onderwijs en aan activisten. En ga
ik hopelijk met uitgevers praten
over m’n boek Alle grote wereld-
problemen en hun oplossingen.
Ik ben in Hong Kong terechtge-
komen door Jeanne van Heeswijk,
een sociaal betrokken kunstenares
die ook andere kunstenaars de
gelegenheid geeft om met haar
mee te werken.
‘En ergens in de komende maan-
den kom ik in de internationale
Ode Magazine, een blad voor
wereldverbeteraars over wereld-
verbeterende ontwikkelingen.

Ode is heel optimistisch van toon
en schrijft over nieuwe technieken
en projecten die maatschappelijke
problemen oplossen. Wie weet wat
daar weer uitkomt.
‘Behalve op het internationale
podium wil ik ook met audio-
visuele media gaan werken.
Onlangs heb ik, met een andere
strijdbare jongedame, een pilot
opgenomen voor de IKON waarin
we met drie bedrijven aan de slag
gaan om ervoor te zorgen dat zij
wereldverbeterende bedrijven
worden.’

‘Aai af en toe een moslim’
Simons is gefascineerd door het
merkwaardige beeld dat de media
van moslims scheppen. En ge-
schrokken van het feit dat zij zelf,
opgegroeid in de welvarende witte
enclave Amsterdam Oud-Zuid,
geen moslims bleek te kennen.
Tijd om eropuit te trekken, vond
ze. Voor haar boek Pret met
moslims sprak ze mogelijke
moslims aan op straat, ‘beleefde
ze avonturen met hen’ en schreef
dat op eigenzinnige wijze op.
Hoe is het om te shoppen met
een fundamentalist? Of om in
de gevangenis te badmintonnen
met een gedetineerde moslim?
Ook bevat het boek tips voor
lezers: Vlak voor Sinterklaas kun je
naar de moskee gaan en stiekem
cadeautjes stoppen in de schoenen
die de biddenden hebben uitge-
trokken.
Simons: ‘Pret met moslims is heel
goed ontvangen. M’n boek werd
gewaardeerd van Hirsi Ali tot en
met Job Cohen, door linkse en
door rechtse lezers, door moslims
en door mosleken. Het bleek niet
zo controversieel als ik een beetje
had gevreesd. En dus kwamen er
ook minder boze reacties dan ik
had gedacht, alhoewel er op het
messageboard van
Pretmetmoslims.nl wel wat
negatieve reacties staan op mijn

advies om af en toe eens een
moslim te aaien. Overigens heb
ik in het verlengde van dit boek
geprobeerd rent-a-moslim.nl op te
zetten, maar dat is niet gelukt.’

Rietveld en KaosPilots
‘Ik heb de Rietveld niet afgemaakt.
Ik paste er gewoon niet goed.
Zeker niet in de vrije richting
die ik deed. Ik werd daar heel
depressief en moest de beslissing
nemen om te kappen. Mijn vak
van wereldverbeteraar heb ik in
de praktijk geleerd. Op dit
moment is er een alternatieve
businessopleiding aan het starten:
KaosPilots (www.KaosPilots.nl).
Studenten gaan met hun eigen,
vaak maatschappelijk betrokken,
onderneming van start en krijgen
daar intensieve begeleiding bij.
Dat zou voor mij een ideale
opleiding zijn geweest. Ik zou
daar graag docent worden, maar
ja: ik kan niet alles. Gelukkig ben
ik pas dertig en heb ik nog vol-
doende jaren voor de boeg om
van alles en nog wat te verwezen-
lijken. Dat wil zeggen: Als de
wereld niet vergaat. Het is heel
denkbaar dat onze samenleving
in elkaar gaat storten en de mens-
heid gedecimeerd wordt. Alles is
gebaseerd op fossiele brandstof
en dat raakt gewoon op. De vraag
is: Maken we de omslag hard
genoeg?

‘Ik heb m’n momenten van grote
zorg. Dat inspireert me om dingen
te doen. Ben ik bezig, dan voel ik
me niet bezorgd. Als ik werk aan
dingen die een verschil maken en
als ik zie wat anderen doen, dan
word ik weer optimistisch.
Mijn inspiratie is wel gelegen in
die zorg, of misschien beter
gezegd: fascinatie. De meeste
wereldproblemen hebben geen
betrekking op mij persoonlijk.
Ik heb geen milieuprobleem en
ben bepaald niet arm. Zie het
maar zo: Het is makkelijker om
te zien wat je vriendinnen moeten
doen als ze een probleem hebben,
dan weten wat te doen als je zelf
een probleem hebt. Maar je voelt
je er wel bij betrokken.’

Inspiratiebronnen
‘Ik kijk bijna geen tv en lees
amper tijdschriften, op Ode na.
Ik heb er gewoon geen tijd voor.
Ook boeken lees ik niet zo veel.
Ik luister wel naar Radio 1 en ik
ontvang wat nieuwsbrieven over
duurzaamheid. Mijn inspiratie
komt eigenlijk grotendeels uit
gesprekken.
‘De Yes Men zijn echt mijn voor-
beeld. Een stelletje deugnieten dat
kwalijke praktijken aan de kaak
stelt, internetactivisten tegen de
wereldhandelsorganisatie WTO.
Zij hadden het domein GATT.org
weten te reserveren en een site

gemaakt die heel veel leek op de
WTO-site, maar met daarin kritiek
verwerkt. Organisatoren van
congressen kwamen soms per
ongeluk op die site terecht en
stuurden argeloos een uitnodiging
voor een spreker. De Yes Men
kwamen dan opdagen, met een
absurde presentatie. Ze deden
bijvoorbeeld hun krijtstreeppak
uit, droegen daaronder een glitter-
kostuum met uitrolbare fallus met
daarop een beeldscherm waarop
je kon zien hoe arbeiders in
ontwikkelingslanden worden
uitgebuit.
Ik heb de Yes Men een paar keer
ontmoet. Samenwerken is er niet
echt van gekomen. Maar dat is
ook niet nodig. Het is handig
om op de hoogte te blijven van
mensen die iets vergelijkbaars
doen als wij, maar in de praktijk
heb je meer aan organisaties die
complementair zijn en wel
middelen hebben, maar geen
grappige manier van actie voeren.’

Stage lopen bij Wonder? Neem
contact op via www.wonder.nl

DvN

Plezier met de samenleving
‘Wondermaakt plezier met de
samenleving, zo kun je het het
best samenvatten. We initiëren
vrolijke maatschappelijke pro-
jecten op allerlei themagebieden:
de kloof tussen politiek en burger,
duurzaamheid, de chagrijnige
stemming in het land, dieren-
rechten en integratie. De bedoeling
is dat het publiek eraan mee kan
doen. Ik deed altijd al acties met

De inspirator

Ze is wereldverbeteraar van beroep,
toog met uitkeringsgerechtigden naar Bloemendaal

om de rijken te bedanken voor hun belasting,
en schreef de boeken Pret met moslims en

Alle grote wereldproblemen en hun oplossingen.
Nederland moet vrolijker worden, vindt ze. Profielen sprak

met ideeënmaakster en creatief leider van Wonder,
Elena Simons (30).
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Elena Simons
maakt plezier

met de samenleving
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Op 23 november jl. presenteerde
minister Ronald Plasterk, samen
met de staatssecretarissen
Sharon Dijksma en
Marja van Bijsterveldt, het actie-
plan Leerkracht van Nederland.
Dit plan bevat maatregelen die het
kabinet neemt voor de aanpak
van het lerarentekort en de
verbetering van de kwaliteit en
positie van de leraar. In dit kader
bezochten minister en staats-

secretarissen onlangs enkele
scholen, waaronder de Hogeschool
Rotterdam.
De bewindslieden concentreerden
zich bij hun bezoek aan de HR op
de beloningssystematiek en de
zeggenschap van docenten.

beloning
Het ministerie heeft 1 miljard euro
vrijgemaakt om docenten beter te
belonen. De salarismaatregelen
richten zich op het primair onder-
wijs, voortgezet onderwijs (vo),
beroepsvoorbereidende educatie
(bve) en hbo, waarbij het accent

ligt op vo en bve. Het plan is om
meer differentiatie aan te brengen
in de carrièreweg. Prestatie wordt
bepalender voor het salarisniveau
dan tot voor kort gebruikelijk was
in het onderwijs. In het beroepen-
veld wordt nogal verschillend
op de introductie van prestatie-
beloning gereageerd.
Staatsecretaris Dijksma: ‘Met name
in het primair onderwijs ligt dit
onderwerp gevoelig. Basisscholen
zijn over het algemeen platte
organisaties met een cultuur van
“We zijn allemaal gelijk”. Omgaan
met prestatieverschillen is in deze
wereld moeilijk.’
Op de Hogeschool Rotterdam
wordt sinds een jaar geëxperimen-
teerd met prestatiebeloning, waar-
bij het toekennen van een extra

periodiek of schaal niet alleen
afhangt van het oordeel van de
leidinggevende, maar ook van
collega’s en studenten.
Jan van Heemst, voorzitter van de
centrale medezeggenschapsraad,
verwacht dat het nieuwe systeem
‘over de hele linie wel gaat lopen.
Alleen aan de collegameter moet
nog wel gesleuteld worden.’
En Gerard van Drielen, lid van het
college van bestuur, gaf aan dat
ook de studentenmeter op punten
nog aangepast moet worden.
‘Zo hebben studenten de neiging
om wiskundedocenten lagere
cijfers te geven dan docenten in
alfavakken, omdat ze wiskunde
een moeilijk vak vinden. Maar
uiteindelijk blijken de oordelen
van studenten, docenten en
leidinggevenden niet ver uit elkaar
te liggen.’

zeggenschap
Uit het advies-Rinnooy Kan blijkt
dat docenten zich in het algemeen
onvoldoende eigenaar voelen
van het onderwijs. Plasterk:
‘We geven scholen 1 miljard extra
om docenten beter te belonen.
Tegelijk hebben we dan in
gesprekken met scholen een mooi
breekijzer om meer zeggenschap
voor docenten te regelen.’
De problemen lijken het grootst
in het middelbaar onderwijs.
De aanwezige docenten van de
Hogeschool Rotterdam leken zich
wel voldoende eigenaar te voelen
van het intellectuele proces.
‘Ik kom uit de sales. Ik heb nog
nooit zoveel vrijheid en ruimte
gehad om mijn taken inhoud te
geven als hier op de HR’, zo zei
docent Berry Andeweg van het
Instituut voor Commercieel
Management. Ook docent
Marjanne Zewald van het Instituut
voor Lerarenopleidingen vond dat
de docent ‘redelijk de baas is over
zijn eigen professionaliteit’.

DvN

Het actieplan Leerkracht van Nederland is
een reactie op het rapport Leerkracht van
de commissie Leraren onder voorzitterschap
van Alexander Rinnooy Kan. Dit zijn de belang-
rijkste punten:
•Er moet een beroepsorganisatie voor leraren
komen
•Er moet een basisregister én een register
voor excellente leraren komen
•Er komt een scholingsfonds waarbij leraren
een beurs kunnen aanvragen voor de kosten
van een opleiding die leidt tot een hogere
kwalificatie of specialisatie, en de ver-
vangingskosten voor de school
•De kwaliteit van de lerarenopleidingen moet
buiten discussie zijn. Er komen gezamenlijke
eindtermen en een gezamenlijk eindexamen
•De Inspectie gaat ook toezicht houden op
de kwaliteit van het leraarschap
•Er komt meer functie- en belonings-
differentiatie
•Er komt een doctorschaal voor gepromo-
veerden
•Er komt een arbeidsmarkttoeslag die vooral
ten goede moet komen aan leraren werkzaam
in het vmbo en de bve-sector in de vier grote
steden en in Almere. Daar zullen de tekorten
aan leraren zich het eerst en het sterkst
manifesteren
•Er komt de mogelijkheid van een bindings-
toeslag voor goed presterende leraren die
op het maximum van hun schaal zitten
•De salarissen van schoolleiders in het primair
onderwijs worden verbeterd
•De arbeidsduur wordt stapsgewijs verhoogd
(van een 36-urige naar een 40-urige
werkweek) met bijbehorend hoger inkomen
•Er komt meer aandacht voor werkdruk-
vermindering en participatie van verschillende
groepen.

Bron: LeerKracht van Nederland, Ministerie van
Onderwijs, Cultuur en Wetenschap,
http://www.minocw.nl/documenten/Actieplan_
DEF.pdf

• 1 miljard voor betere beloning docenten
• prestatie wordt bepalender voor het salarisniveau
• HR-docenten tonen zich tevreden over zeggenschap eigen
onderwijs

Op vrijdag 7 maart organiseren
de technische opleidingen van de
HR een speciale open dag voor
meisjes. De HR neemt deel aan het
programma Sprint van het plat-
form Bèta-Techniek dat de in- en
doorstroom in de techniek pro-
beert te verbeteren. De techniek-
opleidingen vormen daarin een
belangrijke schakel, vertelt Anneke
Seelen van de dienst o&k (onder-
wijs & kwaliteit): ‘De Hogeschool
Rotterdam krijgt geld vanuit Sprint
voor de technische opleidingen.
Om aan de verwachtingen van het
programma te voldoen, moeten
we in 2010, over twee jaar dus,
1041 technische afstudeerders
hebben. Wij denken dat er onder
meisjes en allochtonen nog
ongebruikt potentieel is.
We hebben beide doelgroepen
hard nodig. Er zijn ook wervings-
activiteiten gericht op de alloch-
tone groep, maar deze open dag
is er om een programma te
presenteren dat juist voor meiden
interessant is.’
Niet alleen de programma-eisen
van Sprint zette de HR aan tot
deze actie. Seelen: ‘Medewerkers
van Techniek Plaza, ons
‘technische atelier’ waar we work-
shops organiseren, hadden bij
toeval een keer gemerkt dat een
workshop alleen voor meisjes heel
goed werkt. De resultaten waren

beter en de sfeer was positiever
dan tijdens gemengde workshops.
We denken daarom dat we op een
speciale open dag beter over onze
technische opleidingen kunnen
informeren.’
De open dag heeft – uiteraard –
een vrouwelijke cast. Zo wordt de
opening verricht door Elsemieke
Heijns, directeur van het CMI
(Instituut voor Communicatie,
Media en Informatietechnologie),
geven Marjolein van Eijsden (Dura
Vermeer) en Marja van Maurik
(eigen technisch installatiebedrijf)
een lezing en zijn er twintig tot
dertig working women aanwezig
met wie de meisjes kunnen
speeddaten om een idee te krijgen
van een carrière in de techniek.
Verder kunnen ze meedoen aan
vier workshops en wacht hen aan
het eind van de dag een high tea
en een roze goodybagmet
technische gimmicks.

EvdM

Check www.profielen.hro.nl voor
een verslag van de open dag

Open dag
techniekopleidingen
voor meisjes

MINISTER PLASTERK
PROFIELEN.HRO.NL

elke dag vers onderwijsnieuws
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in gesprek met docenten Hogeschool Rotterdam

• 1041 technische HR-afgestudeerden nodig in 2010
• ongebruikt technisch potentieel onder meisjes en allochtonen
• speeddaten met working women uit techniek, roze goodybag en
high tea



Een brede parlementaire onder-
zoekscommissie onder leiding van
PvdA’er Jeroen Dijsselbloem
concludeert dat de onderwijsver-
nieuwingen van de afgelopen vijf-
tien jaar – basisvorming, tweede
fase, vmbo, het nieuwe leren –
nauwelijks tot betere resultaten
hebben geleid. Scholieren werken
zelfstandiger, maar hebben minder
vakinhoudelijke kennis. Ook hun
taal- en rekenvaardigheden zijn
‘slechter dan nodig’.

Minister Plasterk zegt zich grotendeels te herkennen in
de analyse over onderwijsvernieuwing die de commissie-
Dijsselbloem presenteerde. Daarin wordt stevige kritiek geuit
op het onderwijsbeleid in de jaren negentig.

POLITIEK WIL MEER GRIP
OP LERARENOPLEIDINGEN

Het is druk. De ruimte aan de
Kralingse Zoom vult zich met een
gevarieerd gezelschap aan geïnteres-
seerden die een hapje eten en onder-
tussen voorzichtig wat netwerken.
Het is aan de sprekers om de aan-
wezigen over de streep te trekken en
te interesseren voor een carrière bij
de hogeschool. Collegelid Jan Roelof
geeft aan dat hij het ‘ondanks zijn
drukke baantje toch leuk vindt aan-
wezig te zijn’. Uit zijn verhaal blijkt
dat nieuw personeel hard nodig is.
Roelof verwacht dat er in juni zo’n
honderdtwintig openstaande
vacatures zijn.
Docenten zijn natuurlijk onontbeerlijk
voor het onderwijs. Maarten Klapwijk,
docent bij de opleiding communicatie,
vertelt enthousiast hoe hij de over-
stap maakte van het bedrijfsleven
naar het onderwijs. Hij komt met
plezier op zijn fiets, verkregen dank-
zij de gunstige secundaire arbeids-
voorwaarden, naar het werk. Groot
voordeel van het onderwijs is volgens
hem dat je heel intensief met je eigen
vakgebied bezig bent. Je moet
immers meer weten dan de student
die tienen haalt. Oké, de werkdruk
is soms lastig, maar er zijn ook
oplossingen. ‘Heb je een keer geen
zin in lesgeven, dan laat je gewoon
iemand een gastcollege geven’,
vertelt hij.
Directeur personeel & organisatie
Marion Duivenvoorde doet er nog
een schepje bovenop. Termen als
dynamisch, inspirerend en uitdagend
klinken. En ook Duivenvoorde laat
niet na de fiets als gunstig onderdeel
van de arbeidsvoorwaarden te
noemen. Ze hoopt wel dat sollicitan-
ten ook echt in het onderwijs willen
werken en zich niet laten verleiden
door de tien vakantieweken.
De sprekers hebben hun best gedaan.
Nu gaat het echte netwerken be-
ginnen, visitekaartjes en cv’s wisselen
van eigenaar. Als alle 68 geïnteres-
seerden die deze woensdagavond
naar de carrièreavond kwamen ook
werkelijk bij de hogeschool aan de
slag gaan, wordt het nog druk in de
fietsenstalling.

MG

d’rbij

Fiets als TEASER
op HR-carrièreavond

Er is te veel haast gemaakt met
de invoering van de hervormingen
en er is onvoldoende geld in ge-
stoken. Niet de werkelijke kosten
maar het beschikbare budget was
maatgevend. Draagvlak werd ge-
zocht in politiek Den Haag en niet
in het onderwijs zelf. Docenten,
scholieren en ouders hadden er
weinig invloed op.
Net als de commissie-Rinnooy Kan
is de commissie-Dijsselbloem van
mening dat de kwaliteit van docen-
ten cruciaal is. Ze wil daarom dat
er flink wordt geïnvesteerd in hun
scholing. Anders dan in het hoger
onderwijs gebruikelijk is, moeten
de hbo-lerarenopleidingen door de
overheid vastgestelde curricula
en examenprogramma’s krijgen.

Verder moet worden onderzocht
of het halen van een onderwijsbe-
voegdheid voor academici net als
vroeger weer onderdeel van de re-
guliere universitaire opleiding kan
worden. Wellicht kan dat de keuze
voor het leraarsberoep vergroten.
Nu volgen masterstudenten een
extra opleiding van een jaar.

HOP

In het volgend nummer van
Profielen reacties van docenten,
medewerkers en bestuur op de
conclusies en aanbevelingen van
de commissie-Dijsselbloem.

Tweeduizend eerstejaars studen-
ten van tien hogescholen bij één
van de opleidingen bedrijfsecono-
mie, bouwkunde, verpleegkunde,
recht, sociaal juridische dienstver-
lening en management, economie
& recht hebben afgelopen najaar
meegedaan aan een taal- en reken-
toets. De HBO-raad wilde onder-
zoeken of zij net zulke tekort-
komingen hebben als eerstejaars
onderwijzers in opleiding.
Van de 33 meerkeuzevragen van
de rekentoets – op het niveau van
de betere scholieren in groep acht
van het basisonderwijs – werd
bijna de helft fout beantwoord.
Eerstejaars die van het vwo komen

hadden gemiddeld 22 vragen
goed, havisten 18 en mbo’ers 15.
De taaltoets op het niveau van
goed presterende scholieren in
havo-4 werd iets beter gemaakt
Gemiddeld beantwoordden de
studenten 51 van de 75 opgaven
goed. Eerstejaars die van het vwo
komen scoorden opnieuw het best
met 57 vragen goed, gevolgd door
havisten (52 goed) en mbo’ers
(48 goed).
De pabo-studenten behaalden de
afgelopen maanden iets betere re-
sultaten. Daarbij moet wel worden
aangetekend dat de uitkomsten
van de verplichte toetsen voor hen
bindend zijn. Zij bereiden zich er
daarom meestal serieus op voor.
De hogescholen pleiten voor snelle
maatregelen om het taal- en
rekenniveau van instromende hbo-
studenten te verbeteren.
Begin 2006 moest de HBO-raad
met lede ogen toezien dat de toen-
malige minister Van der Hoeven
(OCW) besloot om het vak wis-
kunde uit het havo-examenprofiel

cultuur & maatschappij te halen.
Ook het pleidooi om zwakke
scholieren in een tussenjaar bij
te spijkeren voor ze aan het hbo
beginnen kreeg geen weerklank.
‘We verruilen onze voorstellen
graag voor betere’, zegt een
woordvoerder. ‘Maar als er niet
snel iets gebeurt, is de beoogde
halvering van de studie-uitval
onhaalbaar.’ De HBO-raad roept
minister Plasterk op om vóór
1 april samen met het hbo, mbo
en voortgezet onderwijs concrete
overgangsmaatregelen te nemen
die met ingang van september
2008 worden uitgevoerd.

HOP, Hein Cuppen

In het volgend nummer van
Profielen aandacht voor de maat-
regelen van de HR rondom reken-
en taaltoetsen.

Niet alleen beginnende pabo-studenten hebben veel moeite met taal en rekenen,
ook eerstejaars van zes andere opleidingen bakken er weinig van.
De HBO-raad wil snel maatregelen.
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Hbo luidt noodklok
over taal- en rekenniveau

Op 11 februari hadden de
ongeveer 2400 studenten van het
IMO (Instituut voor Management-
opleidingen) voor het eerst

college op hun nieuwe locatie,
Wijnhaven 107. Het pand is een
oud pakhuis uit 1949 en heeft
nog een aantal originele details.
Zo hangen er aan het plafond
balken met teksten als ‘vloer-
belasting 800 kilo’. En sommige
toiletten bevinden zich in de
vroegere kluis. De deeltijd-
studenten verhuizen overigens
niet mee naar het nieuwe pand.
Om praktische redenen ver-
kassen zij naar Wijnhaven 61.
De nieuwe Wijnhaven-locatie
heeft namelijk geen restaurant
waar warme maaltijden geser-
veerd worden. En de deeltijd-

studenten, die ook ’s avonds
lessen volgen, hebben hier wel
behoefte aan. De nieuwe locatie
heeft overigens wel een coffee-
corner met een uitgebreid
assortiment aan hapjes en
drankjes.

MG

Commissie-Dijsselbloem

Eerste lesdag nieuwe locatie Wijnhaven 107
Werkgevers in de bouw, de
industrie, het transport en de
zorg kunnen nauwelijks aan hoog-
opgeleid personeel komen.
Het aantal moeilijk vervulbare
vacatures steeg vorig jaar met
62 procent tot 456.000.
Volgens het Centrum voor Werk en

Inkomen (CWI) in Amsterdam
stonden de vacatures bovendien
langer open: 128 dagen tegen 106
in 2006. Onderzoek van het CWI
wijst uit ‘dat het gevraagde
personeel er gewoonweg niet is’.

HOP

Het personeel is OP
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Studenten, docenten & medewerkers in getal

1700

78

22

studenten

docenten

medewerkers

peildatum: 1 februari 2008

Directie
Elk instituut kent een tweekoppige
directie, bestaande uit een voorzitter
en een lid.

Wijnand van den Brink is voorzitter van
de directie van IFM. Hij begon in 1999 als
docent bij de toenmalige HES. Als snel nam
hij ook een aantal coördinerende taken op
zich. In 2001 begon hij aan de
masteropleiding Educational Management.
Tijdens deze opleiding groeide hij door naar
plaatsvervangend hoofd opleidingen bij
bedrijfseconomie. Na de fusie met de HR
werd hij eerst onderwijsmanager van
bedrijfseconomie, later kwam fsm daarbij.
Vanaf 2004 was hij clusterdirecteur van
financieel management.

De positie van lid is nog vacant.
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Wegens succes gereorganiseerd!
Met ingang van dit collegejaar telt

de Hogeschool Rotterdam elf instituten
in plaats van zeventien clusters.

De forse groei van de studentenpopulatie
vroeg om deze organisatieverandering.
In elk nummer van Profielen een portret

en ‘demografische’ schets van
een nieuw instituut. Ditmaal: IFM.

Lectoraat

• accountancy
• bedrijfseconomie
• financial services management (fsm)
• fiscale economie

Bacheloropleidingen

Auteur: Mirjam Goudswaard i.s.m. IFM Illustratie: Marco Faasen

Instituutsportret

Kralingse Zoom
Kralingse Zoom 91
3063 ND Rotterdam
Telefoon (010) 453 60 00
Fax (010) 452 70 51

Bedrijfsbureau
ma/wo 8.30 – 18.30 uur, di/do 8.30 – 17.30 uur,
vr 8.00 – 16.00 uur

Vertrouwenspersonen
Jannie Verdonk en Johan Reijenga

��� Alumni-activiteiten
Alumnivereniging Reverso voor alle economische
instituten. www.reverso.nu.

��� Studieverenigingen
Young & Eager Business Association (YEBA).
www.yeba.nl

��� Nieuwsbrief
IFM-nieuwsbrief voor medewerkers. Verschijnt één
keer per maand. 

��� Instituutsprijs
Prijs bij het NOVU-traject van Jaap Sneeuw en een
award bij het project van Ron du Chatinier.

Instituut voor Financieel Management (IFM)

IFM heeft geen lectoraat.

School of Financial Management

Studentenaantallen door de jaren

cluster financieel management 1363

cluster financieel management 1620

IFM 1700

2005-2006

2006-2007

2007-2008

Bekende IFM-ers
Barend Moret (1851-1915)
De Rotterdamse Moret stond met vier anderen aan de wieg van de Nederlandse accountancy. In 1883
richtten de vijf het eerste accountancy kantoor van Nederland op, het Bureel van Boekhouding.
Boekhouders bestonden al wel, maar dan in dienst bij een bedrijf. De mede werkers van het Bureel van
Boekhouding waren onafhankelijk. De naam Moret sierde in de loop der jaren verschillende bedrijven
waarvan het wereldwijd opererende Moret Ernst & Young waarschijnlijk de bekendste is. Sinds 1998
hebben zij overigens de naam Moret laten vallen.

John Maynard Keynes (1883-1946)
Deze econoom werd vooral bekend met de Keynesiaanse theorie. Hij beschreef deze theorie in zijn
bekende werk Algemene Theorie van Werkgelegenheid, Interest en Geld uit 1936. Hij vertaalde de
problemen uit de economische crisis in een model. Hij vindt dat een regering in tijden van crisis de
staats schuld mag laten oplopen om zo een depressie te voorkomen. Als de overheid de belastingen
verlaagt, kan het volk blijven besteden en kan de productie stijgen. Dit beleid helpt conjuncturele werk -
loosheid te bestrijden en draait vooral om het stimuleren van de vraagkant van de economie.

8-12/4/2008 Finance Week in Rotterdam

Op stapel
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met het verbeteren van zorg tijd -
stippen of afstemming rondom 
de dementerende cliënt. 
‘Overal waar processen spelen,
kan logistiek bijdragen aan
kwaliteit. Je hebt te maken met
capaciteit – mensen, middelen,
ruimtes – en met een al dan niet
voorspelbare vraag. In de thuis -
zorg spelen al deze zaken.’ 
Henk de Bruijn, lector Ideale
Haven en directeur corporate
strategy bij het Havenbedrijf
Rotterdam vult aan: ‘Wat wij bij
het Havenbedrijf klantmanage -
ment noemen, wordt bij thuis -
zorginstellingen cliënttevreden -
heid genoemd. Het zijn in wezen
dezelfde dingen. Om van elkaar 
te kunnen leren, moeten we
weder zijds informatie ontsluiten.’ 
De thuiszorg kan van de
logistieke hoogstandjes van het
Havenbedrijf leren maar wat 
De Bruijn betreft kan het zeker
ook andersom: ‘Ik zou het leuk
vinden als professionals uit de
zorg hier wat over klanttevreden -
heid kwamen vertellen, want juist
in de zorg zijn de eisen die
klanten stellen aan het ‘product’
heel hoog.’

omgaan met onzekerheden
De thuiszorg, zo leert het project,
heeft een hoge waardering voor
de logistieke inbreng. Goed
logistiek management is voor een
belangrijk deel omgaan met on -
zekerheden. En die zijn er genoeg
in de zorg. Een cliëntenbestand
krimpt en groeit, het behandelen
van diabetes vraagt om een
andere tijdsinzet dan het bege -
leiden van een mantelzorger van
een dementerende oudere. 
De precieze zorgvraag van deze
verschillende soorten cliënten is
niet te voorspellen, zeker niet
wanneer het streven is de zorg
aan te laten sluiten op de dag -
besteding of eigen agenda van de
cliënt. 
Blessing: ‘In eerste instantie
werden studenten logistiek niet
heel enthousiast van de thuiszorg.
Hun eigen beeld van de logistiek
was ook meer iets van havens,
treinen, vrachtwagens, super -
markten en niet van hulpbe -
hoeven de mensen. Maar op de HR
leren ze dat logistiek een vak van
slim organiseren is, en dat kan
elke sector gebruiken. Efficiëntie
is ook van groot belang om de
zorg betaalbaar te houden. 
De stu denten deden in hun
verbeterteams gelijk een soort
consultancy en werden daardoor
aanspreekpunt voor vragen over
bedrijfsprocessen. Ze merkten dat
ze met hun logistieke kennis een
enorme bijdrage konden leveren.’
In een evaluatie van het project
wordt geschreven dat studenten
‘oprechte en onbevangen
constateringen doen over
knelpunten bij zorgorganisaties’.
Ze brengen ‘andere geluiden en

taal in’, vonden de organisaties. 
De inzet van deze studenten,
docenten en lectoren van de HR
heeft bijgedragen aan concrete
resultaten van het project. Er is
een model voor ketenintegratie 
in de zorg ontwikkeld, een nieuw
planningssysteem in gebruik
genomen en er is een werkbaar
registratieformulier ontwikkeld,
om maar een paar voorbeelden 
te noemen.
Het formele project is ten einde. 
Is het nu over en sluiten, door
naar het volgende project? 
De lectoren vinden van niet. 
‘De zorginstellingen gaan ermee
door; het Van Kleef Instituut zal
een faciliterende rol vervullen. 
En wij gaan ook door. Het is nu
geen project meer, maar een
lopende activiteit. Studenten
blijven beschikbaar voor vragen
van de verbeterteams, en we
bedden de kennis uit het project
in in de opleidingen. Je moet er
altijd voor zorgen dat, als het geld
op is, je iets hebt staan wat door
kan gaan.’ 

EvdM

Aan het project Thuis Zorg
Gevraagd! namen deel: zorg -
instellingen Vierstroomzorgring 
en Careyn, Van Kleef Instituut en
Hogeschool Rotterdam. Meer
informatie bij Jacomine de Lange,
lector Transities in Zorg
(j.de.lange@hro.nl) of projectleider
Lausanne Mies (l.m.l.mies@hro.nl)

De Hogeschool Rotterdam biedt sinds dit
college jaar de minor Topvoeden aan. De markt
voor opvoedingsondersteuning groeit, want het
zijn niet alleen de notoire probleemgezinnen
die worstelen met opvoeden. Veel ouders lopen
juist bij alledaagse opvoedsituaties tegen
problemen aan. In sommige gezinnen loopt dat
zo uit de hand dat er professionals nodig zijn
om het tij te keren. De minor Topvoeden is er
voor studenten die daarmee aan de slag willen. 
Onlangs maakte een aantal van hen voor het
onderdeel inter nationalisering een vergelijking
in de praktijk van jeugd (gezond heids)  zorg
tussen Nederland en België.
Vierdejaars verpleegkunde Marloes de Bruijn en 
Marlies van Dijk richtten zich op de consultatie -
bureaus en de jeugd gezondheidszorg na het
vierde jaar, hun pedagogiek collega’s concen -
treerden zich op de jeugd zorg.
‘Het viel nog niet mee om ons onderzoek te
doen’, vertelt Marloes. ‘Er was weinig literatuur
beschikbaar en ook de oogst op internet was
mager.’ ‘We konden op basis van dat materiaal
wel achterhalen hoe de zorg voor jonge
kinderen in België is geregeld’, vult Marlies aan. 
‘In Nederland bezoeken de meeste kinderen van
nul tot vier het con sultatiebureau. Daarna
wordt van elk kind een overdracht formulier op -
gesteld en vallen kinderen vanaf vier jaar onder
de GGD. Een degelijk systeem, met een goede
monitoring en in ieder geval het besef dat je
bijzonder heden over kinderen, denk aan
kinder mishandeling of ziekte, van instantie

naar in stan tie moet over dragen. In België gaan
kin de ren van nul tot tweeënhalf naar het
centrum voor kind en gezin (CKG), te verge -
lijken met ons consultatie bureau. Daarna gaan
ze óf naar voor school óf ze blijven thuis totdat
ze leer plichtig zijn. De kinderen die naar voor -
school gaan, vallen vanaf dat moment onder
het centrum leerling begeleiding (CLB), de
andere kinderen – vaak van allochtone afkomst
– blijven bij het CKG.’

‘drietaligheid’
Om hun bevindingen aan de praktijk te kunnen
spiegelen, gingen de studenten op werk bezoek
in Brussel. Daar bezochten ze een CKG en CLB.
‘Eigenlijk hebben we van dat bezoek nog het
meest geleerd. Want daar bleek dat de invulling
van opvoedingsonder steuning in België niet zo
verschilt van de Nederlandse manier. Er worden
bijvoorbeeld ouder cursussen georganiseerd
over over gewicht of om taalachterstand te
verkleinen. Maar wel anders is de overdracht
van CKG naar CLB en de contacten met school. 
Die overdracht is er niet. Er is geen medisch
dossier dat doorschuift met het kind. Er is dus
verlies van informatie.’ Voor de Nederlandse
studentes, die gevormd zijn door drama’s als
het Maasmeisje, is het ontbreken van over -
dracht als vloeken in de kerk. Maar de Belgische
organisaties die ze bezochten, zagen het
probleem niet. 
Annemieke van Lieshout, een van de bege -
leiden de docenten, was vooral getroffen door
de meer taligheid van België en de impact die
dat heeft op migranten kinderen en hun
taalachterstand. ‘Thuis wordt de taal gesproken 
van het moederland van de ouders, in de les
Nederlands en op straat bijvoorbeeld Frans.
Voor die kinderen, maar ook voor de
professionals die hen begeleiden, is taal een
nog grotere klus dan de tweetaligheid waar wij
mee te maken hebben.’
Door de Nederlandse situatie met de Belgische
te vergelijken werd hun ‘horizon verbreed’, stel -
len de studentes. ‘Ook moesten we weer eens
goed nadenken over het systeem waar we zelf
in gaan werken, ons afvragen waarom daar voor
is gekozen. Dat was al leerzaam op zich.’

EvdM

Project Thuis Zorg Gevraagd! afgerond

De meeste mensen denken bij
thuis zorg aan wachtlijsten, wond -
verzorging, terminale zorg of
douchebeurten, maar niet aan
logistiek. De wereld van zorg lijkt
niet naadloos te passen op de
wereld van slim organiseren. 
‘Dat logistiek iets kan betekenen
in de zorg en thuiszorg, is voor
veel mensen een eyeopener.
Binnen ons vakgebied zijn we hier
nu zo’n vijf jaar mee bezig, op de
hogeschool twee jaar’, vertelt 
Frits Blessing, een van de actieve
lectoren in het project Thuis Zorg
Gevraagd!. 
Zorgorganisaties willen een om -
slag maken van aanbodgericht
naar vraaggestuurd werken. 
De wensen van de cliënt staan
daarin centraal in plaats van het
aanbod van de zorgorganisatie. 
Op welk tijdstip wil iemand bij -
voor beeld geholpen worden en
door wie? Bij deze ommezwaai 
kan een goede logistiek net het
verschil maken. Het project Thuis
Zorg Gevraagd! heeft de afgelopen
tijd gezocht naar manieren waar op
de logistiek daarbij behulp zaam
kan zijn. Bij de zorginstellingen
Vierstroomzorgring en Careyn zijn
zes verbeterteams geformeerd,
bestaande uit zorgverleners,
cliënten vertegenwoordigers en
logistiek medewerkers, de plan -
ners. Zij werkten gedurende een
jaar aan een concrete verbetering
van het werkproces. Deze teams
werden hierbij ondersteund door
docenten, lectoren Logistics,
Transities in Zorg, Eerstelijns -
gezond heidszorg en studenten
verpleegkunde en logistiek van de
Hogeschool Rotterdam. De teams
hielden zich bijvoorbeeld bezig

In januari 2007 ging het verbeterproject Thuis Zorg Gevraagd! van start. Vorige maand werd
tijdens een slotconferentie de balans opgemaakt. Lectoren Frits Blessing (Logistics) en
Henk de Bruijn (Ideale Haven/directeur corporate strategy Havenbedrijf Rotterdam) keken
tijdens de conferentie met een logistieke bril naar de thuiszorg. 

Onlangs ging een groep verpleegkunde- en pedagogiekstudenten 
van de minor Topvoeden op werkbezoek naar Brussel 
om opvoedingsondersteuning bij onze zuiderburen te vergelijken 
met de Nederlandse aanpak. Een leerzame exercitie. 

LOGISTIEKE SECTOR WELKOM 

R
ené van K

ralingen

Column

Neem de proef op de som en bel de hoge school.
De kans dat u teruggebeld wordt om daar een
niet aanwezige collega te spreken is klein.
Telefoonnotities worden niet snel ge maakt. 
Ook niet door frontoffice-mede werkers. Op ver -
zoeken van studenten wordt helemaal afwijzend
gereageerd. Toch zijn zij onze klan ten. De ex -
terne klantvriendelijkheid van de hoge school 
is slecht. Er staan geen tele foon num mers van
medewerkers op de website voor mensen van
buiten. Er worden geen ge meen schappelijke
agenda’s op af delingen bijge hou den die duide -
lijk maken of iemand is te be rei ken. Voor
genodigden is doorgaans geen spreek ruimte
beschik baar. Gesprekken vinden plaats tussen
collega’s die net doen of zij niets horen. 
Van interne klantvriendelijkheid is ook geen
sprake. Ik was pas bij de uitleenservice op het
Museumpark om een camera te huren. Helaas
kreeg ik alleen de lege camera mee. Het schijfje
of bandje moest ik zelf aanschaffen. Toen ik de
‘tot op bot gemotiveerde medewerker’ achter
de balie vroeg of ik eventjes zo’n schijfje mocht
zien, zei hij dat alle schijfjes er hetzelfde uit -
zagen. De ‘meedenker’ liet mij geen schijfje
zien. Gefrustreerd liep ik richting lift. Toen ik 
’s avonds lesgegeven had tot half tien en moe
naar mijn werkkamer liep om mijn sheets op te
ruimen, bleken alle tussendeuren vergrendeld
te zijn. Ik moest van de zevende verdieping
naar ‘de ondersteunende dienst’ op de begane
grond om te vragen of de tussendeuren waren
te openen. Zonder excuses werd ik een half uur
later door een ‘cipier’ mijn kamer ingelaten.
Braak neigingen van dit soort mensen wezen mij
op mijn eigen klantvriendelijkheid. Ik kan me
voorstellen dat studenten de balen van hun
studie krijgen als zij door mij en collega’s niet
goed geholpen worden. Ik weet ook wel dat
studenten zich niet altijd koninklijk gedragen.
Maar de klant is op onze hogeschool nog geen
koning. 

René van Kralingen is docent bij de leraren op -
leiding en adviseur bij Onderwijsadviesbureau
Van Kralingen. Onlangs verscheen van zijn
hand het boekje Hbo-docenten in beeld.

De klant is koning!?  
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Opvoedingsondersteuning 
BIJ DE ZUIDERBUREN

in de thuiszorg
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phenol overleef je niet. De auto -
matische laadarm detecteert de
mangaten in het voertuig die
gebruikt worden om vloeistoffen
of gassen te verladen. We zijn wel
een half jaar bezig geweest om de
detectie van de mangaten voor
elkaar te krijgen. Dat was een
ingewikkelde klus. 
‘En het project loopt nog steeds. 
We bouwen op ons terrein een
installatie van tien meter. Als alles
goed werkt, kunnen bedrijven bij
ons zien hoe de automatische
laadarm werkt en kunnen we het
apparaat gaan verkopen.’
De laadarm leverde Vreeswijk niet
alleen een tweede prijs op, maar
ook een arbeidscontract bij WLT
waar hij nu alweer drie jaar werkt.
‘Het is een heel gezellig bedrijf en
ik doe mijn werk graag. Ik wil nog
een tijd als project-engineer
werken en veel ervaring opdoen,
om – wie weet – later nog eens
samen met een vriend een eigen
bedrijf te starten.’ 

EvdM

Afgestudeerd

Marinus Vreeswijk is 
project-engineer bij WLT liquid &

gas loading technology, 
een bedrijf dat apparatuur maakt
voor de verlading van vloeistoffen

en gassen. Hij hield dit
arbeidscontract over aan 

een succesvolle stage, waarin hij
een automatische laadarm 

voor gevaarlijke stoffen ontwierp 
en in de prijzen viel.

Klaar!

Geleerd op de HR: projectmatig werken

Gemist op de HR: 
specialistische, theoretische kennis 

Tot 2001: werktuigbouwkunde  Nu: project-engineer

Curriculum Vitae
2001 eindexamen havo
2001 – 2005 HR-studie werktuigbouw
2005 tweede plaats MKB-prijs
2005-heden project-engineer WLT

Marinus Vreeswijk
Toen Marinus Vreeswijk in 2001
eindexamen deed aan de havo,
wist hij al dat hij iets in de tech -
niek wilde gaan doen, werktuig -
bouw kunde of scheepsbouw -
kunde. Hij koos de eerste optie.
‘Scheepsbouwkunde leek me te
specialistisch. Ik dacht dat ik met
werktuigbouwkunde meer kanten
op zou kunnen. En dat bleek
achter   af ook de juiste beslissing.’
Vier jaar had Vreeswijk nodig om
zijn studie aan de HR af te ronden.
Zonder problemen haalde hij de
eindstreep. ‘In het begin vind je
het nog lekker dat je het niet zo
druk hebt. Maar al snel vond ik het
jammer dat de opleiding niet wat
pittiger was. Natuurlijk, de basis -
kennis heb ik er geleerd, het was
alleen heel globaal. We kregen

vakken als mechatronica en
elektronica, maar heel weinig
machinebouw terwijl veel afstu -
deerders juist daarin terecht -
komen. Ook over ontwerpen en
verkoop hebben we niet veel
geleerd. Nu leer je wel een hoop
als je aan het werk gaat’,
relativeert Vreeswijk. ‘Alleen die
magere theoriekennis blijf ik
jammer vinden. Ik heb wel de in -
druk dat het is verbeterd, want een
HR-student die hier stage liep had
al heel wat meer leerwerk dan ik
indertijd.’
Zijn wens om dieper in de theorie
te duiken, leidde niet tot de keuze
voor een vervolgstudie aan de
Technische Universiteit. ‘Ik heb 
het wel overwogen, maar als je 
TU-afgestudeerd bent, kom je te

werken in grote bedrijven en
instellingen. En dus sta je verder
van de praktijk af.’ En dat wilde
Vreeswijk, die zelf nog weleens
meehelpt met installeren, niet. 
‘Ik vind het heel prettig dat ik bij
WLT zo de werkplaats in loop.’
Voordelen van het onderwijs zoals
hij dat aan de HR heeft gekregen,
ziet hij ook. ‘Ik heb er geleerd om
projectmatig te werken. Het waren
steeds een soort kleine stages. 
Bij WLT is het werk ook georgani -
seerd in projecten. Iedere engineer
heeft een aantal projecten onder
zich waarin je alles regelt,
bedenkt, ontwerpt, uitzet en het
project team begeleidt.’
Eén van de projecten waar
Vreeswijk nog altijd aan werkt is
de automatische laadarm die hij
als afstudeeropdracht ontwierp
voor WLT en waarmee hij tweede
werd bij de prijsvraag MKBmatch
2005. WLT maakt apparaten voor
de verlading van vloeistoffen en
gassen in onder andere schepen,
tankwagens en tankwagons. 
Aan de verlading komt altijd de
hand van een bediener te pas.
‘Maar bij gevaarlijke stoffen is dat
onverant woord’, vertelt Vreeswijk.
‘Als er wat benzine over je
schoenen loopt is het geen ramp,
maar een kleine hoeveelheid
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Wat: onderzoek slikproblemen 
MS-patiënten 

Waar: logopedie, AMC
Wie: Daniëlle van Dam en Nienke Wever

Afstudeerprojecten OP DE HR

Daniëlle blijft nuchter
onder de resultaten. ‘Het is nog
niet be kend of de ver beteringen
blijvend zijn.’ Dat gaat onder -
zoeker Bogaardt verder onder -
zoeken, en zij is nieuws gierig
genoeg om zijn ver richtingen te
blijven volgen. 
Na haar opleiding kon ze meteen
aan het werk. Twee dagen per
week begeleidt ze kinderen met
taal- en spraakontwikkeling in een
logopediepraktijk in Rotterdam, 
de andere drie dagen werkt ze bij
de Stichting Epilepsie Instellingen
Nederland. ‘Daar help ik vooral
verstandelijk gehandicap ten met
epilepsie bij het commu niceren en
met slikproblemen. Ik heb bewust
gekozen voor twee heel ver -
schillen de richtingen, om dat ik de
stap te groot vind om me nu al te
specialiseren. Hans Bogaardt
stimuleert mij om verder te gaan in
het onderzoek. Hij vindt het zonde
als ik er niks meer mee zou doen.
Ik laat het nog even open, maar ik
moet er geen jaren mee wachten,
want anders kan het niet meer.’

Makkelijker slikken. Voor MS-patiënten is dat een bevrijding. 
De recent afgestudeerde logopedisten Daniëlle van Dam (21) en

Nienke Wever wonnen de Bachelor Logopedieprijs 2007, een
stimuleringsprijs van de beroepsvereniging NVLF en 

de gezamenlijke logopedieopleidingen, voor hun afstudeerproject
‘Prevalentie, kwantificering en behandeling van dysfagie

(slikproblemen) bij multiple sclerose’. 

Het project
Daniëlle liep stage op de neuro -
logie afdeling van het AMC en
kwam zo in contact met logopedist
en onderzoeker Hans Bogaardt van
de kno-afdeling. Hij zocht studen -
ten die een onderzoek naar slik -
problemen wilden uitvoeren.
Daniëlle: ‘Bij MS ontstaat litteken -
weefsel in de hersenen waardoor
zij het lichaam niet goed meer
kunnen aansturen. Je kunt daar -
door ook moeite krijgen met slik -
ken.’ Dat kan vervelende gevolgen
hebben: MS-patiënten verslikken
zich of hoesten onder het eten, 
of er belanden etens resten in de
longen wat kan leiden tot long -
ontsteking. ‘En dan wordt zo’n
slikprobleem levens bedrei gend.
Sommige patiënten moeten dan
verder met sonde voeding.’
Het zit zo: Twee spieren onder 
de kin tillen het strottenhoofd op
en maken ruimte vrij voor de slok -
darm, twee spieren in de keel
duwen hem naar voren en dekken

de luchtpijp af. Een systeem ver -
gelijkbaar met het zwiepen van
een vuilnisbakdeksel bij het open -
trekken van de keukendeur. Als de
hersenen een of meerdere spieren
niet meer goed aansturen, kan er
gemorst worden in de luchtpijp. 
Bij 25 mensen met slikproblemen
onderzochten Daniëlle en Nienke
of de moeilijkheden met lichte
elektroschokjes kunnen worden
verholpen. Drie weken lang, twee
keer per week, kregen de proef -
personen een behandeling van
twintig minuten: vijf seconden
stroom, vijftien seconden rust. 
Na elke pauze kregen zij een lepel
yoghurt. De vier spieren werden
elk via een elektrode met stroom
op scherp gezet, waarop de
patiënten de slikbeweging
moesten afmaken. ‘Dat is echt ver -
moeiend: Ga jij maar eens zestig
keer achter elkaar slikken.’
De resultaten maakten veel goed:
Een man kon van de sonde voeding
af, en alle proefpersonen slikten
weer op eigen kracht. 
‘Ze genoten weer van het eten en
met een cameraatje zagen we dat
bij ieder een de luchtpijp en de
stembanden vrij waren van etens -
resten.’

Het cijfer: 8
Bogaardt is onder
de indruk van 
de prestaties van
de studenten. 
‘Ze stapten niet
zomaar een

lopend onderzoek
in, maar hebben het hele

proces van begin tot eind zelf -
standig uitgevoerd: van de opzet
tot en met de analyse van de
resultaten. Een knappe prestatie.
Ze hebben bovendien heel secuur
gewerkt. Ze wisten waar ze mee
bezig waren en hadden een sterk
analytisch vermogen. Ze hebben
niet alleen maar protocolletjes van
anderen uitgevoerd. Het onder -
zoek konden ze daardoor groten -
deels zelfstandig uitvoeren.
‘Door hun enthousiasme hebben
ze wel een aantal metingen bij
patiënten verricht waarvan je je
kunt afvragen of dat klinisch
relevant is. Hoe meer je meet, 
hoe meer je moet analyseren en
verantwoorden in wat je hebt
onderzocht. Zo loop je het risico
heel veel hooi op de vork te
nemen. Dat is een goede ervaring
voor ze, want zo leer je bepaalde
dingen wel en juist niet te doen.’

PleN
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‘De informatieopname van een zestienjarige 
ligt veel lager als hij op school in de les zit 
dan wanneer hij ’s ochtends zijn e-mail checkt.
Daar moet je je van bewust zijn en op inspelen’,
zegt docent Ernst Phaff van het COM (Instituut
voor Commercieel Management). Phaff was
betrokken bij een project op de HR rondom 
de Homo Zappiens, de mens die met van alles
tegelijk bezig is. TU-hoogleraar Veen is de
bedenker van dit begrip. De Homo Zappiens
beluistert tijdens het studeren muziek via zijn
iPod, msn’t en heeft zijn mobieltje voortdurend
bij de hand. Het is iemand die spelend leert om -
dat hij leeft temidden van afstands bedieningen,
gameboys en diverse beeldschermen. Hij zapt
van het een naar het ander als ‘de informatie -
dichtheid van een programma niet meer hoog
genoeg is’, zo stelt Veen. Grote stukken tekst
zijn voor de Homo Zappiens sowieso taboe. 
Een aantal hogeschooldocenten probeert, naar
aanleiding van bijeenkomsten die op de HR zijn
georganiseerd en waaraan ook Veen een bij -
drage leverde, in te spelen op dit hedendaagse
type student. Phaff: ‘Je kunt wel gaan zeuren
over de student van nu, maar het is beter om 
te kijken naar je eigen invloed erop.’ Samen 
met collega’s deed Phaff dat onder andere door
Hyvespagina’s te maken voor de eerstejaars
commerciële economie. Eén grote Hyvespagina

voor de introductie en ook nog aparte pagina’s
per klas. Phaff: ‘Aanleiding was dat we merkten
dat het klassengevoel terugliep, en daar wilden
we iets aan doen. Hyves leek ons daarvoor
perfect. In sommige klassen sloeg het niet aan,
in andere wel. Zoals bij mijn klas; de studenten
zijn een keer met elkaar uit geweest in
Amsterdam. En op de Hyvespagina’s praten 
ze ook met elkaar over hun studie.’
Volgens Phaff is het van belang dat je als
docent met je tijd meegaat en dat je een 
goed product (het onderwijsaanbod) neerzet.
‘Je moet je ervan bewust zijn dat er buiten de
klas om allerlei groepjes zijn die met elkaar
communiceren. Zoals projectgroepjes en
groepjes studenten die via Hyves of msn
contact met elkaar hebben’, aldus Phaff die 
wel terughoudend is wat betreft het gebruik
msn. ‘Msn is een soort kroeg waarin je zit,
terwijl je als student niet met alle docenten 
de kroeg in gaat.’ Hyves ziet Phaff daarentegen
wel zitten: ‘We hebben ook veel stage -
opdrachten die met zoiets als Hyves te maken
hebben; in de e-commerce wordt steeds meer
gebruikgemaakt van zulke media.’ En dus klopt
het onderwijs inhoudelijk om met Hyves bezig
te zijn, maar Phaff let er wel bewust op om in
Hyves zelf geen vriendenaanvragen te doen
richting studenten. Hij accepteert slechts aan -
vragen. Phaff: ‘Wat iemand op Hyves deelt is
publiek maar als ik ernaar op zoek zou gaan,
over schrijd ik een ethische lijn.’

eigen tempo
Maar hoe zapgraag is die Homo Zappiens 
nou echt? Docent Joop Blankert van het CMI
(Instituut voor Communicatie, Media en
Informatietechnologie) vindt het zappende,
multitaskende gedrag van studenten tijdens
colleges wel meevallen. ‘Veen schetst het beeld
van de student die naar 25 schermen kijkt, 
een koptelefoon op heeft etcetera. Zoiets speelt
met name op de middelbare school’, aldus de
docent. ‘Bij ons gebruiken ze de telefoon niet
tijdens colleges, mailen en msn’en doen ze
soms wel. In elk geval is het zinvol om de stu -
dent aan te spreken via de middelen waaraan
ze gewend zijn.’ 
Zo vindt Blankert Hyves een goed medium voor
communicatie en informatie-uitwisseling, maar
voor het overbrengen van lesstof denkt hij
eerder aan bijvoorbeeld filmpjes van colleges
die studenten kunnen opvragen wanneer het
hen uitkomt. Daarbij speelt Blankert met het
idee om in Second Life lesstof door avatars te
laten uitspreken. ‘Op zich is dat bruikbaar maar
in de praktijk werkt dat nog niet; bij een avatar
kun je op dit moment maar maximaal twintig
seconden inspreken.’ 

Via een website met daarop lesmateriaal
kunnen studenten tijdens het college over
programmeren nu al ‘zappend’ ieder hun eigen
tempo kiezen. Blankert: ‘Dit vanwege het ver -
schil in programmeerervaring tussen havisten
en mbo’ers. De studenten komen wel klassikaal
binnen maar allemaal zijn ze op hun computer
met een ander onderwerp bezig.’ Deze manier
van werken is volgens Blankert niet elke docent
gegeven. ‘Je geeft de procesvoering over de
studie namelijk over aan de student. Daarom
moet je drempels in je site inbouwen en moet
er een digitale voortgangsrapportage zijn die
wordt bewaakt door studentassistenten.’

geen lappen tekst
Net als Blankert stelt Jurgen van Raak, docent
Engels bij CMI, dat klassikaal lesgeven heel wat
anders is dan frontaal lesgeven. ‘In mijn college
staan de vaardigheden centraal. Zoals presen -
taties geven in het Engels en schrijfopdrachten
waarbij studenten elkaar feedback geven.’ 
Dat er tijdens zulke lessen wordt
‘gemultitasked’ vindt Van Raak niet zo’n punt.
‘Tijdens het maken van aantekeningen op de pc
komt er ook weleens een messenger-bericht
binnen; als ze gewoon bij de les blijven vind ik
dat prima.’ 
Docenten als Van Raak spelen erop in dat de
Homo Zappiens niet van lappen tekst houdt.
Maar is de aangeboden lesstof dan nog wel
hbo-waardig? Van Raak vindt van wel. 
‘Bij Engels gebruik ik waar nodig gewoon
lappen tekst maar ik denk wel na over hoe 
ik het vriendelijker kan aanbieden. Dat kan 
al door die tekst anders vorm te geven met
behulp van iconen, kleuren en tekstblokken.
Uitgangspunt blijft dat het materiaal wat je
aanbiedt door de student wordt opgenomen.’
Phaff is het met hem eens: ‘Homo Zappiens-
georiënteerde lesstof zie ik ook niet als een
reactie op de netwerkgeneratie maar als een
mogelijkheid om ons product beter te maken.’

ning
Het ‘multitaskmiddel’ dat Van Raak en zijn
collega’s voor studenten bedrijfsinformatica
gebruiken is ning.com, een netwerk vergelijk -
baar met Hyves maar dan minder openbaar. 
De docenten zetten ning.com in voor studie -
loopbaancoaching (slc) in het eerste jaar. 
Van Raak: ‘Onder andere vanwege de studie -
handleidingen op papier (met lappen tekst 
dus – red.) liep slc niet lekker. Daarom heb ik in
ning een groep aangemaakt en dat gelinkt aan
alle klas genoten. Via deze groep verstrekken
we aan de studenten slc-opdrachten, ze moeten
bij voorbeeld op zoek naar informatie over
bsa’s, en over het aantal keuzepunten dat ze
moeten halen. Dat kan al samenwerkend met
mede studenten of competitief, dat maakt niet

uit. Het idee hebben we eigenlijk gejat van
collega’s die net als wij deelnamen aan de
Homo Zappiens-bijeenkomsten op de HR.’ 
In het ideale geval wordt dit slc-aanbod in de
toekomst aangeboden binnen n@tschool dat 
de HR al gebruikt, beaamt Van Raak. Ook Phaff
werkt met verschillende media naast elkaar. 
Dat vindt hij wat paradoxaal want de student
moet daardoor nog meer zappen. ‘Maar een 
van de vaardigheden die we van studenten
verwachten, is juist dat ze informatie kunnen
verzamelen en filteren’, aldus Phaff. ‘Het gaat
om de wijze van communicatie. Dat er dus niet
alleen maar eenzijdig informatie van internet 
is te halen, maar dat studenten die stage lopen
bijvoorbeeld bloggen over hun ervaringen. 
Dat is interessant.’ 

Inspelen op de multitaskende student

Hyves, ning, n@tschool, hint, Osiris….
‘Hai, volgens mij is het rooster nog niet af ofso..
ik moet maandag iig om 10:15 op academiplein
zijn. dus als jij dan ook moet reis ik ook wel via
gouda! ennnn heb mn theorie gehaald nou ik
spreekje nog wel! ’
Studente commerciële economie Mima Makatita
krabbelt op Hyves klasgenote Brenda Driesen.
‘Als je een klasgenoot zoekt, kun je hem of haar
onder andere bereiken via de Hyvespagina van
de klas’, vertelt eerstejaars Mima. 
‘De klassenHyves is door de opleiding opgezet
voor de introductieweken. Als opdracht
moesten we er foto’s en tekstjes opzetten.’ 
Een van de redenen voor de HR om met Hyves
te starten, was om het klassengevoel te ver -
beteren. En dat werkt, beaamt Mima. Maar over
de verschillen de media die de opleiding nu
gebruikt, is Mima niet onverdeeld tevreden.
‘Voor projecten moeten we notulen op ning
zetten. Maar dat is niet zo gebruiksvriendelijk.
Daarnaast hebben we n@tschool waar alles op
staat, readers en dergelijke. Het is nu vaak zo
dat als je vraagt wat je moet leren, de docent
zegt dat je maar op n@tschool moet kijken.’ 
Op n@tschool zijn van sommige colleges ook

de sheets te vinden, maar een vervanging voor
het college is dat volgens Mima niet. ‘Je mist
toch de uitleg.’ Filmpjes van colleges op een
website plaatsen, zoals docent Joop Blankert
dat graag wil, ziet de studente als een
mogelijkheid. ‘Handig voor wie verhinderd is,
maar ik weet niet of studenten dan nog wel
gemotiveerd zijn om naar college te komen.’
Naast ning en n@tschool is er ook nog hint
(‘voor de roosters’) en Osiris (‘voor de cijfers’).
Mima: ‘Eén site voor alles zou handiger zijn,
maar je went eraan.’ 
De HR is zelf ook niet tevreden over de grote
verscheiden heid aan informatiebronnen en
werkt aan het inperken daarvan. Het is de
bedoeling dat elke student een unieke
startpagina krijgt met daarop de voor hem
relevante infor matie vanuit onder andere hint
en Osiris. Onlangs stelde het college van
bestuur geld beschikbaar om dit mogelijk te
maken. Collegebestuurder Gerard van Drielen:
‘In juni of juli moeten de eerste resultaten
zichtbaar zijn. Als je alles op één portal zet,
zegt dat overigens nog niks over de samen -
hang tussen de informatie uit de verschillende
bronnen.’ 

HOMO ERECTUS 
HOMO SAPIENS… 
HOMO ZAPPIENS

Hoe gaat het onderwijs om met de hedendaagse student 
die al zappend zijn informatie vergaart en daarbij regelmatig 
‘buitengaats’ zapt naar weblogs, msn, e-mail en telefoongesprekjes? 
Profielen sprak drie HR-docenten die zich deze vraag stelden en 
hun programma aanpasten op die Homo Zappiens. 

Auteur: Jos van Nierop  Illustrator: Hanneke Pleyte



keihard studeren.’ Een ‘smartpil’ is
nog niet uitgevonden en Elgersma
vraagt zich serieus af of die er
ooit komt. Toch is het praatje voor
de studenten interessant genoeg
om ook aan het tweede gedeelte
van de avond deel te nemen, de
discussie. En zoals dat bij ‘leken’
valt te verwachten, schiet die alle
kanten op. Van korte- en lange -
termijngeheugen en déjà vu’s 
tot leugendetectoren en het foto -
grafisch geheugen; alle onder -
werpen die ook maar iets met
hersenen te maken hebben,
passeren de revue. Dat Elgersma
niet alle vragen kan beant -
woorden, laat zien dat een

wetenschapper ook maar een
‘gewoon’ mens is. Wel zo gerust -
stellend voor het publiek. 
‘Dat is ook een van de doel -
stellingen van het Sciencecafé’,
vertelt Marja Miedema,
organisator van het Rotterdamse
Sciencecafé. ‘Voor veel mensen is
wetenschap toch iets ‘engs’ dat
ver van ze afstaat. Wat ze niet
beseffen, is dat het juist in het
dagelijks leven een belangrijke 
rol speelt. In het Sciencecafé 
kun je ontdekken hoe interessant
wetenschap kan zijn.’ Na afloop
blijft de spreker altijd nog even
hangen voor een biertje aan de
bar. Zo ook Elgersma. ‘Maar kijk
wel uit’, waarschuwt hij lachend.
‘Hoe meer bier je vanavond
drinkt, hoe minder je van mijn
verhaal zult onthouden.’ 

leuker dan de disco
Filosofiestudent Jurian Strik (22)
en zijn vriend Jillis Mani (23, stu -
dent verkeerskunde) trekken zich
zo te zien niet zo veel van de
waarschuwing aan. ‘Een hartstikke
goed idee, die combinatie van
wetenschap en café’, vindt Jurian.
‘Het is veel relaxter dan in de
collegezaal. Omdat ik de stof niet
hoef te reproduceren, zoals bij
mijn eigen colleges, richt ik me
veel meer op het luisteren.
Daardoor blijft het vast beter
hangen.’ Het biertje erbij maakt
het volgens Jillis gewoon extra
gezellig. ‘De sfeer is veel losser
dan op college.’ 
Petra Pluimer (21) is pas afge -
studeerd aan de laboratorium -
opleiding van de Hogeschool
Rotterdam. Sinds kort werkt ze 
als analist bij het Erasmus MC. 

‘De spreker van vanavond is mijn
baas’, vertelt ze. ‘Ik ben hier dus
eigenlijk beroepshalve. Vooraf
dacht ik dat het behoorlijk saai
zou zijn, maar dat valt honderd
procent mee. Het wordt erg
toegankelijk gebracht. Eindelijk
begin ik ons eigen werkterrein
een beetje te begrijpen’, lacht ze.
Of een avondje Sciencecafé 
ook echt als uitgaan valt te
bestempelen, hangt volgens
geneeskundestudent 
Lisanne Schrijvers (19) helemaal
van je instelling af. ‘Het is wel
echt iets anders dan het
traditionele studentenstap -
avondje. Als je alleen maar van
discotheken houdt, beschouw je
dit waarschijnlijk niet als uitgaan.
Zelf vind ik dit eigenlijk veel
leuker. Het is ook nog redelijk
vroeg op de avond. Als je zin
hebt, kun je hierna natuurlijk
lekker verder stappen. Hoewel, 
op een maandagavond?’

SvdM

Het is stampvol in het
Rotterdamse bibliotheekcafé DikT.
Alle stoelen zijn bezet en ook aan
de bar is geen lege kruk meer te
bemach tigen. Een staanplaats
zoeken dan maar. Op het podium
staat Ybe Elgersma, een frisse
jonge blonde wetenschapper aan
het Erasmus MC. Aan de hand van
een model van het menselijk brein
vertelt hij interessante wetens -
waar dig heden over smart pillen,
genetisch onder zoek en het

lerend vermogen van de
hersenen. Het pu bliek luistert
geboeid. Niks stoffigs aan tot zo
ver. En dat is ook precies de doel -
stelling van het Sciencecafé; niet-
weten schappers op een laag -
drempelige en informele manier
inzicht bieden in de wereld van 
de wetenschap. Het Sciencecafé 
is gebaseerd op het idee van het
Café Philosofique dat in 1992
werd gestart door de Franse
filosoof Marc Sautet. Zijn idee
werd over genomen door de
Engelsen in het Café Scientific en
in de jaren die volgden, schoten
de Sciencecafés wereldwijd als
padden   stoelen uit de grond. 
In Frankrijk hebben ze de Bar 

des Sciences, in Duitsland het
Wissenschaftscafe-Luedenscheid,
in Denemarken het
Videnskabscafeen en in Italië het
Caffe Scienza. Maar ook in
Mexicostad, Buenos Aires, Boston,
Beijing en op een aantal plekken
in Australië zijn ze niet meer weg
te denken. Ook de meeste
Nederlandse studentensteden
hebben inmiddels een eigen
Wetenschapscafé. 

smartpil
‘Leren hoe hersenen leren’, zo
luidt de titel van de lezing van
vanavond. Hoewel de meerder -
heid van de cafébezoekers de
dertig is gepasseerd, zijn er toch
ook aardig wat studenten. 
Op zoek naar dé wonderpil zodat
je met minimale inspanning toch
je tentamens kunt halen? Dan kom 
je bedrogen uit. ‘Want’, zo stelt 
dr. Elgersma, ‘het enige wat echt
helpt, is goed uitgerust zijn en

Alcohol vreet hersencellen. Maar niet in het Sciencecafé. 
Onder het genot van een biertje kun je hier namelijk luisteren 

naar interessante wetenschappelijke verhalen over 
stamcelonderzoek, de megagroei van de Chinese economie en 

de forensische praktijken van ‘CSI Rotterdam’. 
Na afloop drinkt de professor gewoon een borrel mee.

2524

Elke laatste maandag van de
maand
Het Sciencecafé vindt iedere laatste
maandag van de maand van 19.30
tot 21.00 uur plaats in bibliotheek -
café DikT. De komende maanden 
zijn er onder meer lezingen over 
de booming economie van China,
filosoof Spinoza en het nut van
prostaatonderzoek in een zeer
vroege fase. Kijk voor het
programma op www.sciencecafe.nl. 

fo
to
’s
: S
an
ne
 v
an
 d
er
 M
os
t

Sciencecafé Rotterdam

SLIM WORDEN 
met een biertje in je hand
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Wie van de drie  *****
Na seksuele voorlichting op school wil de
tienjarige Maya (Abigail Breslin) van haar vader
Will Hayes (Ryan Reynolds) weten hoe hij haar
moeder ontmoet heeft. Will vertelt zijn verhaal
in de vorm van een raadsel. Hij kende drie
grote liefdes in zijn leven en het is aan Maya
om te ontdekken wie van de drie haar moeder
is. We gaan terug naar de tijd van de campagne
van Bill Clinton. Will sluit zich in New York aan
bij zijn campagneteam. Zijn drie grote liefdes
laten hem allemaal op een cruciaal moment
zitten. Zijn highschool sweetheart Emily
(Elizabeth Banks) slaapt met zijn huis genoot,
de ambitieuze Summer (Rachel Weisz) bedriegt
hem op zakelijk gebied en met zijn liefde voor
April (Isla Fisher) komt hij net op het verkeerde
moment. Drie verloren liefdes en toch is één
van deze vrouwen de moeder van Maya. 
Definitely, maybe is een absolute feelgood-
movie. De hoofdpersonen zijn aantrekkelijk,
het verhaal is interessant door het raadsel, 
de muziek is lekker en het kent uiteraard een
happy end. Toch is niet alles zo roos kleurig.
De film laat ook zien dat liefde niet
gemakkelijk is. Arme Will die steeds net voor -
dat hij de verlovingsring om iemands vinger
kan schuiven afgewimpeld wordt. Ook met de
liefde voor Maya’s moeder loopt het niet goed
af, met haar ligt Will in scheiding.
Regisseur en scenarioschrijver Adam Brooks,
van onder andere Bridget Jones Diaries, weet
met deze film een snaar te raken. Maar nooit 
is het te klef of te gemaakt. De spelers acteren
geloofwaardig en dat is heel wat voor een film
in dit genre. En ik voorspel dat de sentimen -
telen onder ons zelfs een traantje zullen
wegpinken.

MG

Buitengewone stem van Adele
*****
Jonge zangeressen met een goede
stem en dito repertoire. Het lijkt
wel besmettelijk, opeens zijn ze
overal. De nieuwste vondst heet
Adele. Ze werkte al samen met
grote namen uit de Britse scène,
zoals Mark Ronson en Jim Abiss.
Een zwaarmoedige versie van het
leuke-liedjesmeisje Kate Nash,
zou je kunnen zeggen. Met meer
soul, maar niet zoveel als knuffel -
junk Amy Winehouse. Met haar
album 19 blijft ze meer in de
singer-songwriter hoek, hoewel
haar stem die van Winehouse met
gemak evenaart. Ze ziet er in
ieder geval een stuk gezonder uit.
Adele’s plus size voorkomen is een
unicum in de hedendaagse
showbizz, territorium van tengere
poppetjes en uitgemergelde
crack heads. Haar stem is buiten -
gewoon. In de single Chasing
pavements hoor je een donkere
vrouw, enigszins getekend door
het leven. Nou, Adele is zo wit als
de gemiddelde Britse toerist in
Amsterdam. En met haar jonge
leeftijd (tevens albumtitel) zou je
denken dat ze nog niet heel veel
weltschmertz kan bezitten. Dat
laatste lijkt na het beluisteren van
19 niet het geval. De liefde, of het
gebrek hieraan, heeft de zangeres
in haar korte leven al danig parten
gespeeld. Haar autobiografische
teksten reppen over onbereikbare
mannen en dramatische relaties.
Het overgrote deel van het album
wordt gevuld met vergelijkbare
teksten en bijpassende zwelg -
muziek, er is maar weinig zonne -
schijn na de regen in de wereld
van Adele. Maar die stem, die
stem. Van dit soort zangeressen
kun je er nooit te veel hebben.

SaS

Pats, boem, literatuur *****
Eerder hebben wij op deze plek 
al eens een lans gebroken voor 
het korte verhaal. Dat was naar
aan leiding van een bundel met
spannen de korte verhalen, samen -
gesteld door Thomas Ross en 
René Appel. In hun voorwoord
klaagden zij over de onder -
waardering van het korte verhaal
in de Nederlandse literatuur. Daar
waar de Engelsen en Amerikanen
zich regelmatig tegoed doen aan
bundels korte verhalen en publi -
caties hiervan in literaire tijd -
schriften, denken veel

Nederlanders dat literatuur pas
bestaansrecht begint te krijgen
vanaf 150 pagina’s. Schrijfster
Sanneke van Hassel bewees in
2005 met haar debuut IJsregen
dat korteverhalenbundels net zo
enthousiast ontvangen kunnen
worden door pers en publiek als
romans. En met haar tweede
bundel Witte Veder flikte ze het
weer: Ze won hiervoor onlangs 
de BNG Nieuwe Literatuurprijs. 
Van Hassels schrijfstijl is een
verademing. Veel te vaak leeft bij
auteurs de misvatting dat verhalen
beter worden door de toevoeging
van tierelantijntjes. Het tegendeel
is meestal waar. Debuterende
schrijvers laten hun verhaal regel -
matig verzuipen in een stortvloed
aan bijvoeglijke naamwoorden,
verwarrende zijsprongen en quasi-
intellectuele overpeinzingen. 
Van Hassel heeft dat allemaal niet
nodig, haar verhalen zijn nog geen
tien pagina's lang en toch krijgt ze
het voor elkaar om met weinig
ruimte en weinig middelen heel
grote emoties op te roepen. Je valt
als lezer pats, boem in het leven
van de hoofdpersonen en hun
klein – of groter – menselijk leed.
Een aanrader voor op je nacht -
kastje.

SaS
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Vlaams, dus hip  *****
Nederlanders hebben het lang
gedacht: Wij zijn intelligent, hip en
vooruitstrevend en Belgen zijn
onnozel en oubollig. Maar ziedaar,
dingen veranderen en hoogmoed
komt voor de val. Opeens hadden
ze de beste bands (K’s Choice,
dEUS) en de leukste cabaretiers
(Wim Helsen). Tegenwoordig wordt
het Vlaamse culturele landschap

alom geprezen om zijn eigen -
zinnig heid en stijl. Het beeld is
gekanteld: Nederlanders zijn de
lompe, op Frans Bauer hossende
malloten terwijl de bedachtzame
Vlaming luistert naar intellectuele
en poëtische liedjes. Van deze
Vlaamse school is Milow, oftewel
Jonathan Vandenbroeck, op dit
moment misschien wel de
belangrijkste exponent. In België is
hij al een aantal jaar een household
name, bij ons is het pas recent dat
radiozenders zijn prachtplaat You
don’t know zijn gaan draaien. Deze
kwam van Milows eerste album
The bigger picture, uit 2006. Sinds
kort ligt de opvolger Coming of
age in de winkel. Milow is duidelijk
geïnspireerd door de iconen uit de
folktraditie, het is niet voor niets
dat hij in de eerste track Canada
over een ontmoeting met 
Neil Young fantaseert. Andere
nummers zoals House by the Creek
en The Priest leunen heel erg op
die Amerikaanse, verhalende stijl 
à la Young en Bob Dylan. Ook dat
is tegenwoordig weer heel hip,
maar daar moet je het geduld voor
hebben. Net als bij de onlangs
besproken Nederlandse folk -
ontdekking Lucky Fonz is de
soberheid van Milow soms erg
overheersend, de melancholiek
hier en daar gekunsteld. Maar
verder uitermate geschikt om
bedachtzaam naar te luisteren. 

SaS

www.eHow.com How to do about just everything
*****
In de periode dat ik op kamers ging, kreeg ik van mijn
vader een boek, getiteld Goede raad van A tot Z. 
Het circuleerde al sinds mensenheugenis in onze familie 
en bood uitkomst in de meest uiteenlopende gevallen van
onzekerheid. Van het winterklaar maken van de auto tot de
beste manieren om diverse soorten bloedingen te stelpen,
het naslagwerk wist je te vertellen wat te doen.
Maar tijden veranderen en toen er draadloos internet
geïnstalleerd moest worden, bleek er geen adequate
update te zijn. Op zoek naar een nieuwe raadgever van 
A tot Z kwam ik terecht op www.eHow.com. Hier staat stap
voor stap uitgelegd hoe je zo ongeveer alles moet doen.
Tenminste, dat beweren de makers zelf. Via de over -
zichtelijke startpagina, voorzien van een tip van de dag,
verschillende categorieën en de optie om zelf à la
Wikipedia een bijdrage te leveren, nam ik de proef op de
som.
Allereerst het aanleggen van een draadloos netwerk.
Boven aan het lijstje staan gesponsorde links die we
natuurlijk overslaan. Daaronder een hele lijst zaken
betreffende draadloosheid: beveiligen, installeren, hacken
en gratis toegang verkrijgen zijn slechts een paar onder -
werpen. Door het stappenplan te volgen boek ik zowaar
het gewenste resultaat!
Om de digitale versie te vergelijken met het ouderwetse
boek, zoek ik een recept voor een goede stoofpot en het
hoofdstuk ‘How to stop bleeding’. En dan wordt
overduidelijk: Deze digitale raadgever is oneindig veel
uitgebreider dan de oldschool gedrukte versie. Met ruim
tweehonderd categorieën kun je succesvol uitzoeken wat
een goede volbloed dekhengst is of de beste manier om
een straatverbod af te dwingen. Al vraag je je soms af of
het niet een tikkeltje te ver gaat, het blijft relaxed om te
weten dat je altijd even kan checken bij eHow.com.

RJ

MOTEL MOZAÏQUE 2008 
Het leukste festival van Rotterdam, en
misschien wel van Nederland, zit er weer aan 
te komen: Motel Mozaïque. Dit kunstenfestival
vindt plaats van donderdag 10 tot en met
zondag 13 april 2008 op maar liefst zeven
vaste locaties in het centrum van Rotterdam,
onder andere Schouwburg, Rotown, TENT. en
NAi. Tijdens het weekend kun je getuige zijn
van een vette mix van muziek, kunst, theater
en film. Ook nemen de gidsen je op sleeptouw
en kan je op creatieve wijze overnachten op
bijzondere plekken in de stad. Bij voorgaande
edities kon dit onder andere in kerken, boom -
hutten, etalages en voertuigen, wat het slaap -
project straks gaat worden is nog even geheim. 
De namen op het affiche liegen er dit jaar 
zeker niet om: Goldfrapp (hun enige optreden
in Nederland!), Jamie Lidell, Trentemøller (live),
Low, The Gutter Twins (Greg Dulli & Mark
Lanegan), M83, Foals, The Do, Alela Diane,
Efterklang, Shout Out Louds, The Black Lips,
DeVotchKa, Ebony Bones, PIPS:lab, Hanneke
Paauwe, Agro & Dolce, Rob Schoute, Bliss en
nog heel veel meer. Kijk voor het complete
programma en recente informatie over slapen,
gidsentochten en het filmprogramma op
www.motelmozaique.nl
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GRATIS NAAR
MOTEL MOZAÏQUE?
Dat kan! Profielen mag twee passe-partouts 
voor het festival à 110 euro weggeven. 
Ga naar www.profielen.hro.nl en vul de
prijsvraag in.



Arbeid adelt

Als voorzitter van de directie
wordt Van der Reijden verant woor -
de lijk voor het facility manage ment
en de huisvesting. Directielid 
Cees Zaat neemt de financiën 
en de inkoop voor zijn rekening.
Van der Reijden was tot 1 maart
directeur van het facilitair centrum
van de UvA (Universiteit van
Amsterdam), en doet met haar

overstap naar de HR een horizon -
tale carrièrezet. ‘Ik vind directeur
al indrukwekkend genoeg’, stelt
Van der Reijden. ‘Om verder te
klimmen, zou ik nu moeten gaan
besturen. Ik heb die baan wel een
keer aangeboden gekregen, maar
besturen is een aparte tak van
sport waartoe ik mij niet direct
aangetrokken voel. Het voordeel

van een directeurschap is dat je
strategisch werk doet, maar dat
het ook voor een deel wordt
bepaald door de operatie. Je hebt
dus het geluk dat je ook nog op 
de werkvloer rondloopt.’
Van der Reijden begon haar loop -
baan als secretaris bij het LUMC
(Leids Universitair Medisch
Centrum) en vervolgde die in de
telecom bij Telfort en O2. Toch
koos zij vierenhalf jaar geleden
voor de semi-overheid door over te
stappen naar de UvA, een bewuste
stap. ‘De profitsector heeft een
snel, jong en daadkrachtig imago.
Toch heb je er met dezelfde
bureau cratische krachten en in -
terne politiek te maken als in de
non-profit. En juist die non-profit
heeft het vaak goed voor elkaar,

bijvoorbeeld als het gaat om per -
soneelsmanagement. Voor mij was
dat de reden om na jaren profit -
sector toch weer terug te keren
naar de semi-overheid.’
Drie speerpunten heeft 
Van der Reijden ‘als een soort
mantra’ bovenaan haar to-do-lijstje
voor de Hogeschool Rotterdam:
‘Schoon, veilig en onderhouden.
De gebouwen moeten er goed uit -
zien, het moet er veilig zijn, en
daarmee bedoel ik ook arbo-veilig.
Is er bijvoorbeeld voldoende dag -
licht op de werkplek, is de toegang
tot de gebouwen verkeersveilig?

Ook moet je planmatig werken aan
het onderhoud van de gebouwen
zodat je niet voor verrassingen
komt te staan.’
De sterke groei van de Hogeschool
Rotterdam heeft een grote druk
gelegd op de facilitaire dienst. 
‘Het hoofd bieden aan de groei, 
al klinkt dat wat zorgelijk voor iets
wat natuurlijk positief is, wordt
een van mijn uitdagingen. Je moet
als dienst altijd proberen te anti -
ciperen op groei of krimp. Gelijke
tred houden, zodat je niet achter
de feiten aanholt. Dat kun je bij -
voorbeeld doen door flexibele
huisvesting en het centraal
roosteren van lesruimtes. Ik heb
begrepen dat ondergebruik van de
bestaande capaciteit een probleem
is op de hogeschool. Ik kijk daar

niet zo van op. Bij mijn vorige
werk gever, de UvA, speelde de zelf -
de situatie. Het heeft ook te maken
met vertrouwen. Een docent moet
ervan op aan kunnen dat hij les -
ruimte krijgt wanneer hij die nodig
heeft. Ontbreekt dat vertrouwen,
dan zal hij opportunistisch gaan

roosteren en gaan overboeken.
Met een goede organisatie en
communicatie met de klant, kan
dat al verbeteren. Daar begin je
mee.’

EvdM

Nieuwe fadi-directeur  Anneli van der Reijden

‘Schoon, veilig en onderhouden, dat is mijn mantra’
Per 1 maart is Anneli van der Reijden (1959) 

voorzitter van de directie van de facilitaire dienst. 
Samen met Cees Zaat (lid van de directie) zal zij 113 fadi-

medewerkers aansturen en zorg dragen voor de acht gebouwen
van de Hogeschool Rotterdam.

De afgelopen drie jaar werkte zij
als directeur School of Agriculture
& Technology bij de Hogeschool
INHOLLAND en daarvoor was ze bij
dezelfde hogeschool programma -
directeur van de technische op -
leidingen in Haarlem en Alkmaar.
‘Van origine ben ik bouwkundig
ingenieur. Ik heb aan de HTS van
de Haagse Hogeschool gestudeerd
en daarna aan de Academie van
Bouwkunst in Rotterdam’, intro -

duceert Bes zich zelf. ‘En op dit
moment studeer ik weer: Ik volg
een premaster bestuurskunde.
‘Ik heb echt mijn roots in de
techniek. Techniek is geweldig.
Kijk maar om je heen. Alles wat je
ziet, ís techniek. Ik heb ook van
alles gedaan: Ik heb als assistent-
uitvoerder in de aannemerij
gewerkt, droeg een gele helm en
die schoenen met stalen neuzen.
Daarna ben ik gaan werken bij
CePeZed, een architectenbureau 
in Delft dat gespecialiseerd is in
staal- en glasconstructies.

Vervolgens maakte ik de stap naar
het onderwijs: Ik werd docent
bouwfysica en bouwconstructies
bij de Hogeschool Haarlem. Ik gaf
les over duurzaam bouwen en
technisch tekenen, maar ik was
ook stagebegeleider en studie -
loop baancoach. Later werd ik ook
vertrouwenspersoon voor de
technische opleidingen. Op die
manier kreeg ik meer oog voor 
de mens, niet alleen meer voor 
de techniek. Alles bij elkaar heb 
ik tien jaar bij INHOLLAND en haar
voorgangers gewerkt. Het was een
natuurlijk moment om eens wat
anders te gaan doen, alhoewel ik
er bewust voor kies om in het

onderwijs te blijven. Ik voel echt
een maatschappelijke opdracht. 
Ik verheug me nu al op de eerste
diploma-uitreiking waar bij ik aan -
wezig zal zijn. Dat vind ik altijd
zo’n kippenvelmoment. 
Die glimmen de oogjes van de stu -
denten, trotse vaders, moeders,
opa’s, oma’s. Dat is toch waar je 
’t allemaal voor doet.
Bij de instituutsvorming zijn het
afgelopen jaar bij EAS twee typen
mensen bij elkaar gekomen: die
van engineering en die van applied
sciences, (de chemie en het
laboratoriumonderwijs). Twee ver -
schillende werelden. Ik voel het als
een belangrijke opdracht om daar,
samen met betrokkenen, één
geheel van te gaan maken. 
‘Mijn sterke kant is het enthousias -
meren van mensen. En ik ben een

net werker pur sang. Ik wil een
brug slaan tussen binnen en
buiten, want ik vind dat de pr 
van het instituut wel wat meer
schwungmag krijgen, ik zie weinig
exposure. Gelukkig heb ik, vanuit
mijn werk bij INHOLLAND, al een
uit ge breid netwerk in de haven. 
Ik vind het geweldig om in
Rotterdam te gaan werken.
Rotterdam bruist, is vernieuwend,
is een metropool. Dat gevoel hoop
ik ook bij EAS te vinden, cq te
brengen. Ik wil dat dit hét instituut
voor technisch hbo-onderwijs in de
regio wordt. Bovendien stel ik me
ten doel meer instroom te gaan
genereren. Rotterdam zit te
springen om technici. Het is van
het grootste belang dat we meer
technische hbo’ers naar de
arbeids markt gaan brengen. 

‘Mijn naam, Ostara, heeft oud-
Germaanse en Ottomaanse
wortels. Het betekent: godin van
de liefde, lente en vruchtbaarheid.
Ik geloof niet dat veel vrouwen in
Nederland deze naam dragen.
Maar er zijn wel een blauwe
hyacint, een aardbei en een Spido-
schip in Rotterdam met de naam
Ostara. Toen ik dat zag, dacht ik:
Ja, het moest zo zijn!’
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Per 1 maart heeft het Instituut voor Engineering en
Applied Science (EAS) een nieuwe directeur: Ostara Bes (34). 
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